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Tisztelt Olvasó!
Húsz év telt el azóta, hogy e

sorok írója barátaival, ismerőse-
ivel és családtagjaival elhatároz-
ta, hogy létrehoz egy egyesüle-
tet. Olyan közösségi összefogást, 
amely minden felsőzsolcai la-
kost segíteni, lakóhelyünket, 
szülőföldünket élhetőbbé tenni 
kívánt és kíván a mai napig. Ez 
a könyv nem egy lezárt történet, 
inkább számvetés azokról a sok 
lokálpatrióta kezdeményezések-
ről, amelyet reményeink szerint folytathatunk majd, amíg 
majd átadjuk a stafétát, amit az utódaink visznek tovább. 

Az elmúlt két évtized eredményei büszkeséggel töltenek 
el, főként ha a Magyar Nóta Napja rendezvényeinkre (az 
országban elsőként mi indítottuk el), vagy a nevünkhöz 
kötődő szüreti felvonulásra gondolok. A tragédiák sem ke-
rültek el bennünket sajnos. A 2010-es árvíz károsultjainak 
szenvedéseit egyesületünk szerepvállalása hathatósan eny-
hítette, amelyet számos hála övezett.

Az egyházak képviselőivel, az önkormányzattal, helyi 
civil szervezetekkel gyümölcsöző kapcsolatot építettünk 
ki. Sajnos veszteségek is értek bennünket. Alapító tagja-
ink, mecénásaink közül többen már az örök békességből 
tekintenek ránk... Az elért sikerek, a szép számú összetartó 
tagságunk olyan pozitív visszacsatolást adnak számunkra, 
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amely reménnyel tölti el szívünket: volt miért dolgozni, 
van miért tovább munkálkodni.

Hálás köszönetemet szeretném kifejezni mindenkinek, 
akik segítették kiadványunk megjelenését.

Remélem, amennyiben tetszett a Kedves Olvasónak mind-
az a tevékenység, amelyet a lapok között tallózva talál, fel-
keresi rendezvényeinket, és legalább egy tál gulyásra, leg-
alább egy nótaszóra velünk tart.

Tisztelettel:
Farkas Miklós

Együtt Felsőzsolcáért Egyesület elnöke

Az Együtt Felsőzsolcáért Egyesület
emblémáját Farkas Péter Barnabás tervezte



7

Együtt Felsőzsolcáéert Egyesület
20 éves életének

legfontosabb történései, állomásai 
2003 tavaszán alakultunk. 24 fővel. Első taggyűlésünket 

2003. május 23-án tartottuk a Pokol Csárda picéjében, ahol 
22 fő vett részt. Ketten hivatalos elfoglaltságuk miatt nem 
tudtak jelen lenni, így aláírásuk nem szerepel a beadott do-
kumentumon.

Az egyesület alapító tagjai közül Libárt Zoltán, Nagy 
Gellért, Farkas Miklós felkeresett egy miskolci ügyvédet, 
vele együtt megfogalmazták az alapító okiratot.

A Miskolci Törvényszék 2003. július 17. keltezéssel, 
05-02-0003540 nyilvántartási számon, „Együtt Felsőzsol-
cáért Egyesület” néven kiemelkedően közhasznú egyesü-
letként hivatalosan bejegyezte szervezetünket a céglistán.

Ezt követően rendszeresen 4-6 hetente összeültünk álta-
lában a Pokol Csárdában, hogy egyeztessük az aktuális fel-
adatainkat. Meghívtuk üléseinkre a város polgármesterét a 
városi feladatok megtárgyalásához.

Az első évben, szeptember 28-án, Pavlik János megszer-
vezte a miskolci MVSC vezetőivel a lövészversenyt Fel-
sőzsolcán, amit a következő évek során a fi atalok körében 
népszerű Sajóparti Vándorkupa néven rendeztünk meg. Ha-
sonlóan népszerű volt az Összetett Sport Verseny. 

2005 januárjában évnyitó közgyűlésünkkor jóvá hagy-
tuk éves tervünket, melyben: tavasz köszöntő fáklyás fel-
vonulás, majális, augusztus 20-a megünneplése, a város 



8

virágosítása, sport rendezvényeink folytatása, városnapi 
programon aktív  részvétel, fórumok szervezése ország-
gyűlési képviselőkkel szerepelt. A fórumokon a meghívott 
országgyűlési képviselők az alábbi témákban tartottak 
előadást: autópálya építés, „Magyar Ifjúság az EU-ban”, 
Közszolgálati reform, városrendezés, városszépítés. 

Ebben az évben az önkormányzat felé javasoltuk egy kö-
zösségi ház kialakítását, valamint egy „vállalkozók klubja” 
megszervezését.

Az elnökség minden tagja szerény pénzösszeggel támo-
gatta a román árvízkárosultakat.

Tanfolyamot szerveztünk az időskorúak részére a számí-
tógép kezelésről, melyen 60 fő vett részt. 

2005-ben a Sajóparton ünnepeltük augusztus 20-án, ahol 
részt vettek: családostul Felsőzsolca polgármestere, Mis-
kolc akkori vezetői is, köztük Káli Sándor polgármester és 
Fedor Vilmos alpolgármester.

Macsuga György, alapító tagunk, két bárányt ajánlott fel 
és főzött meg az ünneplő közönségnek. A színpadon a helyi 
cigányzenekar szórakoztatta a közönséget.

Ez a rendezvény hozzájárult a város civil életének erősö-
déséhez. Számos taggal gyarapodott tagságunk. Még ebben 
az évben további programok szervezésére érkeztek javasla-
tok. Más szervezetekhez szorosan kapcsolódtunk: Nyugdí-
jas Klub, Polgárőrség, Nagycsaládosok, a Zsolca Kulturális 
Egyesület, majd később a galambászok, a Bolgár Nemze-
tiségi Önkormányzat, a Roma Nemzetiségi Önkormányzat. 
Civil szervezetekkel való összefogás hasznosságát elnök-
ségünk fontosnak tartja ma is. A Zsolca Kulturális Egyesü-
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lettel közösen időszakos, ingyenes kiadványt jelentettünk 
meg: Felsőzsolcai CIVIL tér címmel. A kiadványban a civi-
lek munkáját ismertettük, melyet önkéntesek terjesztésével 
mutattuk be a város lakóinak.

Számos javaslat érkezett arra, hogy egy pályázat révén ké-
szítsünk tervet a Sajó partján lévő szabadidő parkra. Ez a 
megvalósíthatósági tanulmány el is készült, a Hatvani Terü-
letfejlesztési Iroda Bt. tervei alapján. Sajnos a megvalósításá-
ra mindmáig nem került sor. Pedig úgy gondoljuk, hogy igény 
lenne rá! A tervdokumentáció az önkormányzat birtokában 
van. Melynek címe: Sajóparti Szabadidő és Sportközpont.

2006 szeptemberében megszerveztük első szüreti bálunkat.

2007. január 30-án évzáró közgyűlésen az alapszabály 
módosítására tettünk javaslatot, mely szerint 9 fős elnök-
ség vezeti az egyesületet, a dokumentumban tisztségükben 
megerősítést nyertek:

elnök: Farkas Miklós
alelnökök: Macsuga György, Libárt Zoltán
titkár: Pavlik János
pénztáros: Nagy Gellért
elnökségi tagok:  Csarni János, Siska András,

Bukovenszki István, Timkó Jánosné

2008. november 5-én megválasztottuk a Magyar Nóta-
szerzők és Énekesek Észak-Magyarországi Csoportjá-nak 
vezetőjének Fehér Attilát.

Tagjai: Siska András, Fazekas József, Dr. Vígh Bertalan,
Lukács Ferenc, Sarkadi László lettek.
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2007. február elsején bérleti szerződést kötöttünk a Fel-
sőzsolca Város Önkormányzatával és a Bólyai úti bevásár-
ló központ A/7. szám alatt lévő, 43+22 négyzetméter alap-
területű helyiségére, amelyet hamar használatba is vettük. 
Ezt adott otthont egyesületünknek Civil Ház néven.

Ezt követően rendezvényeink nagy ré-
szét Civil Ház-ban tartottuk. A 60 főnél 
nagyobb rendezvényeinket pedig a Pokol 
Csárdában tartottuk.

Rendszeresen meghívtunk külső előa-
dókat: országgyűlési képviselőket, Tompa 
Sándort, Fedor Vilmost, valamint az Országház alelnökét: 
Mandur Lászlót. Továbbá jeles írókat, költőket (Moldova 
György, Baranyi Ferenc), és a helyi intézmények vezetőit. 

A gyermekek részére rajz versenyt, valamint fotó- és rajz 
kiállítást rendeztünk.

A későbbi években a Pokol Csárda külön termében, szá-
mos énekes és előadó művész közreműködésével városi 
nőnapot szerveztünk.

Klubokat működtettünk: sakk, kártya, és horgászklubbot.
Civil fórumot a miskolci Szikra Alapítvány munkatársai-

nak közreműködésével szerveztük meg, ahol Papp Mónika 
és Lugosi Anikó előadást tartottak, segítséget adva a civil 
szervezeteknek a pályázataik beadásához, valamint jogi 
előadást tartott több alkalommal Dr. Gál Nóra jogász.

Otthont adtunk a Civil Házban, a zsolcai civil szervezetek-
nek, havi rendszerességgel egyeztettük a programjainkat.

A továbbiakban minden évben, hagyományosan beter-
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veztük éves programunkba a Sajóparti Összetett Sport-
versenyt, lövészversenyt, fáklyás felvonulást, majálist, szü-
reti felvonulást, Magyar Nóta és Operett Gála műsort.

A Sajóparti Összetett Sportversenyen a kistérségben lévő 
általános iskolák tanulói vettek részt: Kisgyőr, Onga, Gesz-
tely, Arnót, Alsózsolca felső tagozatos diákjai körében igen 
népszerűnek bizonyult ez a programunk. A Férfi  Népdal-
körnek 3 darab citerát és 1 darab kobozt adományoztunk.

2009 októberben rendezett Magyar Nóta Napjá-ra meg-
hívtuk a szegedi harmonikásokat, akik nagy sikerrel szere-
peltek a Rendezvények Házában.

2010-ben Felsőzsolcát elöntötte az árvíz.
Az árvíz idején egyesületünk minden nap segítséget 

nyújtott a védekezésben, majd az adományok szervezé-
sében, fogadásában, szétosztásában. Számos segítő köz-
vetlenül az egyesületünket kereste fel adományával, aki-
ket személyesen irányítottuk a károsultakhoz, hogy át-
adhassák tárgyi vagy anyagi segítségüket. Az összegyűjtött 
tárgyi segítségeket külön erre a célra bérelt helyiségben és 
a Civil Házban gyűjtöttük és válogattuk szét. Szétosztá-
sában az egyesület elnöksége közösen döntött. Macsuga 
György és Csarni János a saját gépkocsijukkal hordták ki a 
károsultaknak, akik aláírásukkal igazolták az átvételt. Min-
den anyagi és pénzbeli adományról nyilvántartást vezet-
tünk. Az árvízkárosultakat segítő intézményeknek, és ma-
gánszemélyeknek 2011 tavaszán a Rendezvények Házában 
jótékonysági műsort adtunk nagy számú résztvevőkkel

2011. október 25-én tartottuk utolsó elnökségi ülésünket 
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a Civil Ház-ban, mivel anyagi támogatás hiányában nem 
tudtuk az tovább bérelni.

Ezt követően különböző helyeken tartottuk üléseinket. 
Elsősorban a Pokol Csárdában, valamint magánházaknál.

2012 március 22-étől és 2015. február 9-ig egyesületünk 
részt vett mint korzorciumi tag a Felsőzsolca Város Önkor-
mányzata által indított Komplex telep-program megvalósí-
tásában.

A TÁMOP-5.3.6-11/1 pályázati azonosító szerint meg-
határozott feladatainkat elvégeztük a település szegregált 
lakókörnyezetben élő emberek társadalmi integrációjá-
nak elősegítéséért. A város szegregátumként azonosított 
területén kb. 1130 fő roma származású személy jelentős 
része nem rendelkezett befejezett általános iskolai vég-
zettséggel. Felsőzsolca Város Önkormányzata a komplex 
telep-program megvalósítása során a célcsoport számára 
lehetőséget biztosított, hogy befejezzék az általános is-
kolát, illetve olyan szakképesítést szerezhettek, mellyel a 
térségben nagyobb eséllyel tudtak elhelyezkedni.

Az egyesületünk közreműködött a közös szakmai ese-
mények megszervezésében, a több ge-
nerációs családi napok és családi dél-
utánok lebonyolításában, a tanulmányi 
kirándulások megszervezésében, illetve 
a hagyományőrző és nyelvi kultúra ápo-
lása érdekében szervezett programok 
megtartásában. A felnőt oktatásban 86 alkalommal ren-
deztünk képzést.

A szegregátumban élő altalános iskolások számára a pro-
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jekt során két épület került felújításra, a CSERHAJ Szol-
gáltató központ és a CSILLAGHÁZ.

2013-ban a TÁMOP-3.3.9.A-12/2-2012-0063 pályázat-
tal elkezdtük a szegregátumban lévő általános iskolások 
tanodai képzését. Ezt követően kétévente megpályázva 
folyamatosan mintegy 30-34 felsőtagozatos Tanodai szer-
ződéssel rendelkező iskolás kapott szaktanári segítséget 
egyesületünk szervezésében. A Tanodába járók az általános 
iskolát elhagyva, felvételt nyertek és nyernek ma is külön-
féle szakiskolákban, középiskolákban. 

Egyesületünk az eddigi feladatait a következő elnyert pá-
lyázatok alapján valósította meg:

NCA-EM-07-P-0909 2007 évi működési pályázat.
NCA-EM -2008-P-0138 2008 évi működési pályázat
Táncsics alapítvány 137/2008/05.20 működési pályázat
NCA-EM-09-0102 műkődési pályázat
NCA-EM-10-0067 működési pályázat
TÁMOP-5.3.6-11/1 Komplex telep-program
 (komplex humán szolgáltatás hozzáférés biztosítása) 
TÁMOP-3.3.9.A-12/2-2012-0063 
„Csillagfény” Tanoda program Felsőzsolca városban 

2013/2014
GYE-18-ALT-TAN-1-0123
„Csillagfény” Tanoda fi nanszírozási szerződés sz. TAN-

108/0-2019
GYE-20-ALT-TAN-2-0300
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„Csillagfény” Tanoda fi nanszírozási szerződés sz. TAN-
181/2 2021

Működésünk kezdetétől együttműködési szerződést kö-
töttünk a Felsőzsolca Város Önkormányzatával. A közmű-
velődési intézménnyel, számos a városban működő civil 
szervezettel, valamint nemzetiségi önkormányzatokkal.

Dr. Tóth Lajos visszaemlékezése
Hazánkban a nyolcvanas években bekövetkezett politikai 

enyhülésnek köszönhetően a lakossági törekvésként létre-
hozott civil szerveződések útja teljes politikai és jogi legiti-
mitást nyert. A 90-es évek vége felé megalakítottam 35 fő-
vel a Felsőzsolcáért Egyesületet, cégbíróságon bejegyezve. 
Az emberek megváltozott igényei, szükségletei és a civil 
szervezeteket érintő kedvező szabályozás következtében 
megnőtt az öntevékeny szervezetek száma Felsőzsolcán is.

Polgármesterségem ideje alatt 2010–2019 között 16-nál 
több egyesület működött. Ma már az élet szinte minden te-
rületén megtalálhatóak, rendkívül széles körű, heterogén 
struktúrát alkotnak és egyre jelentősebb szerepet töltenek be 
a település, ill. a helyi lakosság életében, – sőt van olyan te-
vékenység is ami „túlmegy” a település határán is – így egy-
re nagyobb elismertségre, támogatottságra számíthatnak.

Egyesületünk nem volt hosszú életű. Úgymond az utó-
dunk „2003-ban alakult az Együtt Felsőzsolcáért Egye-
sület – aminek én is alapító tagja voltam. A civil szférá-
ban rejlő erőt, lehetőségeket – így az EFE egyesületünk 
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vonatkozásában is – a vezetésem alatt a város önkor-
mányzata is felismerte és a szerény lehetőségeihez ké-
pest támogatta a többi civil szervezetekkel egyetemben, 
természetesen a függetlenségük megtartása mellett. A 
közművelődési vezető feladatához tartozott a civil szer-
vezetek koordinálása.

Önkormányzatunk a település életének alakításában szá-
mított az EFE aktív részvételére, partnerként tekintve a 
településen működő civil szervezetekre is. Az EFE évi 
programjaival – amit az önkormányzat tiszteletben tartott 
és támogatott, határozottan hozzájárult a településünk éle-
tének színesebbé tételéhez. Önkormányzatunk úgy tekintett 
az EFE-re – természetesen a többi civil szervezetre vonat-
kozóan is – mint partnerekre, akiket érdemes segíteni, akik-
kel érdemes és szükséges összefogni a település ügyes-ba-
jos dolgainak megoldására, természetesen a függetlenségük 
csorbítása nélkül. 

Visszaemlékezés
az Egyesület életére

2003-ban még aktívan dolgoztam. Az MVK-nál voltam 
munka és tűzvédelmi vezető, valamint egy Kft.-nél felnőt-
tek oktatásával is foglalkoztam. Egy cselekvésre kész csa-
pat állt össze, és elhatároztuk, hogy egy egyesületet alapí-
tunk. A megalakuláskor az Együtt Felsőzsolcáért Egyesület 
nevet adtuk. Sajnálatos módon munkahelyi elfoglaltságaim 
miatt nem tudtam részt venni az alakuló ülésen.
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Az eltelt 20 évben sok mindent szervezett az egye-
sület. A teljesség igénye nélkül: a Sajó partra egy sza-
badidő központot álmodtunk meg. A tervek elkészültek, 
de azóta sem történt ebben előrelépés. Kezdetben a Sajó 
partján, a Patkónál rendeztük az eseményeinket, tagoknak
és nem tagoknak egyaránt. Birkafőzés, gulyásfőzés, az 
asszonyok által sütött sütemények, lövészet, és kellemes 
beszélgetések színesítették az eseményeket.. Később ci-
gányzene is színesítette a műsort. Aztán fáklyás felvonu-
lás, majális volt a program. Azután Civil Házban előadá-
sokat szerveztünk neves előadókkal, vállalkozóknak is.

A szüreti felvonulásokra és bálakra is 
szívesen emlékszem. Ezeknek nagy ha-
gyománya volt Zsolcán. Amikor sikerült 
egy lovascsapatot ide hozni, akik a felvo-
nulást színesítették, az nagy élmény volt. 
A pályán lovasbemutatót is tartottak. Nagy 
megtiszteltetés volt az egyesületnek, amikor a Dankó Rá-
dió kihelyezett nótaműsorát nálunk rendezték meg. Emlék-
szem, 150 jegyet küldtek, aztán közel nyolcszázan voltunk 
a Rendezvények Házában. Fergeteges volt!

Szívesen emlékszem a szüreti, farsangi bálokra a Pokol 
Csárdában, ahol Nádi Gyula szponzorálásával érezte jól 
magát minden résztvevő.

Pásztor József
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Nagy Gellért: emlékezés
az Együtt Felsőzsolcáért Egyesület

alakulására
Nagy Gellért vagyok 74 éves. Jelenleg a Dunántú-

lon, Tótvázsonyban élek. Amikor én 1974-ben egy ma-
gyar-bolgár vegyes házasságból származó felsőzsolcai 
lányt választottam életem párjául, nem gondoltam, hogy 
valamikor is felsőzsolcai lakos leszek. A nyolcvanas 
években a városi népesség sűrűség miatt  kigondolt agg-
lomerációs fejlesztések alapján indított vidékfejlesztés 
minket is elért.

Lévén a felsőzsolcai kötödés, ide orientált bennünket is. 
Így kerültünk Miskolcról vissza Felsőzsolcára. Nagyon 
hamar szerető, befogadó, akkor még nagyközségi közös-
ségre találtunk. A baráti társaság úgy gondolkodott, hogy 
tenni kéne valamit a már városi rangra emelkedett telepü-
lésünk érdekében. Ekkor kezdtük meg a szervezést egy 
egyesület megalapítására. Emlékezetem szerint a kezdet 
kezdetén  Farkas Miklós, Libárt Zoltán és jómagam, Nagy 
Gellért álltunk bele keményen.

A Dr. Csap István ügyvédi iroda segítségével megszer-
kesztettük a cégbírósági bejegyzéshez szükséges iratokat
A cégbejegyzéssel megalakulhatott az Együtt Felsőzsol-
cáért Egyesület. Az indulás nagyon nehéz volt. Anyagi 
eszközök hiányában semmire nem volt lehetőség. Ettől 
függetlenül a lendület nem tört meg. Személyes hozzájá-
rulásokkal biztosítottuk az indulást.



18

A helyi és a miskolci civil szervezetekkel felvettük a 
kapcsolatot és gyümölcsöző együttműködést alakítottunk 
ki. Ennek segítségével ismertük fel a pályázati lehetőség 
általi fi nanszírozás lehetőségét. Ennek a letőségnek a ki-
aknázásához járult hozzá Pavlik János a számítógépes 
ismereteit kamatoztatva. Kezdetben mindent saját erőből 
próbáltunk megoldani. A pályázati pénzek beérkezése és 
a megnövekedett pénzforgalom miatt kénytelenek vol-
tunk profi  könyvelőt fogadni. 

Meleg szívvel gondolok vissza a közös 
majálisokra, a közös főzéssel egybekötött 
összejövetelekre, a fáklyás felvonulásra, 
amivel az EU-s csatlakozást ünnepeltük.
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A Tanoda
Városunkban az Együtt Felsőzsolcáért 

Egyesület 2013-ban hozta létre, és azóta 
is folyamatosan működteti a Csillagfény 
Tanodát, ami a Bárczay-kastély emeletén 
kapott helyet. Itt sikerült otthonos körül-
ményeket biztosítani a tanulók számára. 
Sok könyv, életkoruknak megfelelő számtalan játék áll a
diákok rendelkezésére. Biztosítjuk a foglalkozásokhoz szük-
séges alapanyagokat. Az ott folyó munkát digitális eszkö-
zök: számítógépek, táblagépek segítik. 

Minden tanodai szolgáltatás a benne résztvevők számára 
ingyenes.

A pályázatok segítségével sikerült elérni, hogy a gyerme-
kek díjtalanul látogathassák a tanodai foglalkozásokat és 
részt vehessenek a kirándulásokon, kulturális programo-
kon, családi napokon és a nyári táborokban. 

A Tanoda 34 gyermeknek nyújt fejlesztő, tehetséggon-
dozó, képességkibontakoztató és személyiségfejlesztő 
programokat. A részvétel önkéntes, az ott folyó munka a 
tanulók egyéni szükségleteire épít. Szaktanárok segítik a 
tantárgyi felkészítést, emellett sport, játék és kézműves 
foglalkozásokon is részt vehetnek az érdeklődők. A tano-
da alapvető feladatai közé tartozik az iskolai lemorzso-
lódás megelőzése, az anyanyelvi-, matematikai- idegen 
nyelvi-, digitális- és szociális kompetenciafejlesztés. A 
délutáni foglalkozások mellett évente több alkalommal a 
diákok kirándulásokon vehetnek részt. Az érdeklődő szü-
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lők családi napok alkalmával ismerked-
hetnek meg az ott folyó munkával. 

Tanodánk feladatának tartja, hogy a csa-
ládokkal és az iskolával szoros együttmű-
ködésben megteremtse annak a lehetőségét, 
hogy minél több szakma, életpálya bemuta-
tásával, megismertetésével segítse a tanulók pályaválasztását, 
továbbtanulását. Ennek érdekében különböző munkahelyeket 
keresünk fel, hogy a tanulók az ott folyó munkáról több isme-
retet, egyéni tapasztalatot szerezzenek.

Egyesület célja, megteremteni annak a lehetőségét, hogy a 
felsőzsolcai gyerekek szakemberek irányításával fejlődésüket 
szolgáló hasznos tevékenységekkel töltsék szabadidejüket, és 
a Tanodai programoknak köszönhetően olyan helyekre is eljut-
hassanak, ahová a családjuk önerőből nem tudná elvinni őket. 

Hisszük, hogy az oktatási esélyegyenlőség megteremtése fon-
tos feladat, és ennek érdekében sokat tudunk tenni azzal, hogy 
hátránykompenzáló szolgáltatást nyújtunk a résztvevők számára.
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Hitvallásunk, hogy a gyermekeknek segíteni, képességei-
ket fejleszteni, jövőjüket egyengetni kell!

Kárpáti Zoltán Jenőné
magyar tanár
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A Felsőzsolcai Nyugdíjas Klub
A Nyugdíjas Klub szervezetileg

2021 óta az Együtt Felsőzsolcáért Egyesület 
tagszervezete

A klub jelenleg negyedszázados évfordulóját ünnepli. Ez-
alatt a hosszú időszak alatt sok változáson ment keresztül. 
Története 1998. február 23-án kezdődött, amikor Papp Ferenc, 
akkori közművelődési igazgató javaslatára Tulipán Miklós-
né, Marika klubvezető szervezésében megalakult a Nyugdí-
jas Klub a Kassai úti Művelődési Házban. Az alakuló ülésen 
18 fő nyugdíjas vett részt, akik kivétel nélkül egyetértettek 
az ott előadott programmal, tervekkel.

Tulipán Miklósné Marika a Kazinczy Ferenc Általános
Iskola tanítónője volt, aki sok nyugdíjast ismert településün-
kön. Őt mindenki barátságos, kreatív, jó szervező egyéniség-
nek ismerte. A klubfoglalkozásokra kéthetente került sor, a 
klubot egyébként az is vonzóvá tette, hogy tagdíjat nem kellett 
fi zetni, s a programokkal kapcsolatban a költségekről közös 
egyetértésben döntöttek. Már az első évben gazdag, színes volt 
a kínálat: műemlékek, múzeumok meglátogatása, fürdőprog-
ramok, különböző előadások meghallgatása, helyi és miskolci 
séták. Különösen odafi gyeltek a helyi rendezvényekre, kultu-
rális eseményekre, amelyeknek állandó látogatói voltak.

Kezdettől felajánlották segítségüket a városszépítésben, a 
közterek virágágyásainak gondozásában. Számon tartották a 
klub tagjainak születés- és népnapjait, ilyen alkalmakkor kö-
szöntötték, megvendégelték egymást. Jó kapcsolatot alakí-
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tottak ki a szomszédos Onga nyugdíjasaival, oda-vissza több 
összejövetelt tartottak. Olyan családias és jó hangulatú volt a 
klub-élet, amelynek híre ment és a tagok száma néhány éven 
belül már meghaladta a 40 főt. 

Szomorú esemény volt a klub életében 2008 áprilisa, ami-
kor a mindig aktív Tulipán Miklósé, Marika elhalálozott. 
Helyét Bótáné Katika vette át, akinek állandó segítője volt 
Bűdi Lászlóné Magdika. Ők egy jól prosperáló klubot örö-
költek meg, amelynek éves programja nagyon gazdag volt. 
Nekik is sikerült néhány újítást bevezetniük, többek között 
az óvodákkal való kapcsolatok kiépítésével. Például  kará-
csonykor ajándéktárgyakat készítettek a nyugdíjasok és ad-
tak át a gyermekeknek. Ezzel egyidejűleg édességekkel és 
gyümölcsökkel ajándékozták meg a gyermekközösségeket.

Lelkesen tovább folytatták a városszépítő parkgondozást. 
Négy éves tevékenységükkel rászolgáltak a tagság tisztele-
tére. Ekkor ugyanis Bótáné klubvezető egyéb elfoglaltsága 
miatt lemondott klubvezetői tisztségéről. 2012-ben Rohály 
Istvánné Deli Mária vette át a klub irányítását. Az ő műkö-
dése során tovább növekedett a taglétszám, amely elérte a 
107 főt. Az új vezetés elsősorban az autóbuszos kirándulá-
sok számát növelte meg. Egy és többnapos társas kirándulá-
sokkal gazdagodott nyaranta a program.

Új elemként vonzónak bizonyultak a közös szalonnasüté-
sek és főzések, amelyekre a Városi Sportklub udvarán került 
sor, nyaranta több alkalommal is. Erre korábban a feltételek 
nem voltak adottak. Ezekre az eseményekre általában 50-60 
fő látogatott ki. Előfordult, hogy társklub tagjait is meghív-
ták ezekre a kikapcsolódásokra, például a miskolci székhe-
lyű Közigazgatási Nyugdíjasok Egyesületét. 
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Egy jól működő klubéletet rombolt szét az elmúlt három 
évben a Covid megjelenése, amely hosszú ideig lehetetlen-
né tette a csoportos közös programok szervezését, továbbá 
kedvezőtlen változások pl. a volt kis Művelődési Ház meg-
szűnése, majd a Pokol Csárda bezárása és a közösségeket 
támogató vezetőjének, Nádi Gyulának a halála. 

Jelenleg a klub tagjai egyénileg szervezett, általában 10-18 
fős csoportokban bonyolítanak kirándulásokat, elsősorban 
Miskolcon és környékén, esetenként szerte a megyében.

Bredács László
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35 éves
a Felsőzsolcai Férfi  Népdalkör

1988-ban Azary Béla és Fehér András vezetésével alakult. 
Közösségünket az együtt éneklés szeretete hívta életre.

Korábbi karnagyunk, a kórus művészeti vezetője Azary 
Béla, majd Orosz Gábor volt. 

2021 őszétől Orosz Gábor karnagy távozása után Szlávik-
né Komár Krisztina vette át a művészeti vezetői, karnagyi 
feladatokat. 

A továbbiakban az ő irányítása alapján tevékenykedünk, 
természetesen elődjei által tanított népdalokat sem mellőzve.

A népdalkör menedzselését, vezetését Siska András látja el.

A megalakulásunk óta több sikeres szereplést mondha-
tunk magunkénak.

A Népzenei Együttesek Országos Minősítése során négy 
esetben szereztünk Arany fokozatot. 

Egerben a Palóc Gálán szereplésünket Nívódíjjal jutal-
mazták. A Vass Lajos Népzenei versenyen Arany minő-
sítést értünk el. BirtokosaI vagyunk az amatőr népdalkö-
rök legmagasabb minősítésének, az Arany Páva díjnak is 
2018-ban városunk önkormányzatának képviselőtestülete 
a Pro Urbe Felsőzsolca kitüntető címet adományozta a 
népdalkörnek. Városunk ünnepi műsorainak állandó sze-
replői vagyunk. 

Baráti kapcsolatot ápolunk vármegyénk népdalkórusai-
val, rendezvényeiken számos alkalommal bemutatkozunk. 
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Szerepeltünk Budapesten és szerte az országban: Aggte-
lektől Sopronig.

Ismertek vagyunk és énekeltünk határainkon túl is:
–  Erdélyben, és székely testvértelepülésükön Nyikóma-

lomfalván. Felléptünk a Nagyváradon a Magyar szín-
házban, a Parajdi sóbányában és Gyimesbükkön az 
„ezeréves határnál”. 

–  Felvidéken testvérvárosukban, Királyhelmecen, vala-
mint Berzétén, Bodollón, Borsiban, Kiskövesden, Nagy-
idán, Nagytárkányban, Pelsőcön, és Szomotoron,

–  Kárpátaljai testvérvárosunkban Visken, – és az Ausztriá-
hoz csatolt Őrvidéken (Burgenlandban) Stadtschlaining 
amatőr művészeti csoportjával.

Fontos feladatunk, célunk: lakóhelyünk és a környék, a 
Kárpát-medencei magyarság népzenei kultúrájának meg-
ismertetése, ébren tartása, a népi hagyományok ápolása, 
megőrzése az utókor számára, valamint a Trianon által el-
szakított nemzetrészekkel a kapcsolatok ápolása.

Húsz évvel ezelőtt az Együtt Felsőzsolcáért Egyesület 
megalakításának évében jelent meg a Felsőzsolcai Férfi  
Népdalkör első könyve, melyet a népdalkör megalakulásá-
nak 15. évfordulójára adtunk ki. Nevelős Béla írta Arany-
ágakon dalolnak a Felsőzsolcai Aranypávák címmel. Utá-
na öt évenként újabb könyv született, melyben a következő 
évek népdalkörrel kapcsolatos történéseit dolgozza fel. Eb-
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ben a kötetben most a Felsőzsolcai Férfi  Népdalkör 2018-
2023 közötti tevékenységét foglaljuk össze.

Életünket, dalos tevékenységünket nagyban befolyásolta 
egy nemvárt tényező. A 2020-ban a Covid19-koronaví-
rus-járvány magyarországi első regisztrált esetét március 
4-én jelentették be. Március 18-án az országos tisztifő-
orvos, már arról adott tájékoztatást, hogy Magyarországon 
bárhol jelen lehet a fertőző vírus. Munkánkat, próbáinkat, 
fellépéseinket ehhez igazodva tudtuk végezni.

2006 szeptemberében Azary Béla karnagy betegsége 
miatti kényszerű távozása után vette át népdalkörünk 
szakmai irányítását.

Első benyomásairól és a kezdeti ténykedéséről így nyilat-
kozik:

A kezdeti félelmek hamar elmúltak, hisz egy elkötele-
zett és nagyon jó hangú csoportban találtam magam. Az 
addigi összeállítások, elődöm által hátrahagyott örökség 
egy megalapozott és hosszútávú munka fundamentuma 
lehet, ha ügyesen használjuk. 

A csoport lelkes, összeszokott és szakmailag nagyon jó. 
De világossá vált, hogy az elmúlt pár évben nem igazán 

volt erősen karban tartva. 
Nyilvánvaló volt, hogy mind a hangképzés mind a reper-

toár és a színpadi jelenlét terén is lesz munka, de a későbbi-
ekben bebizonyosodott, működött az elképzelésem.

A csoport tagjaival hamar sikerült elfogadtatnom a szak-
mai terveimet, nyilván volt, aki nem feltétlen értette, de a 
kórus hamar komoly fejlődést mutatott. 

A hangzás homogénebbé vált és többen juthattak szóló-
zási lehetőséghez is, a dallam hangulatát fi gyelembe véve. 
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Számomra mindig is fontos volt a magyar népi kultúra 
megőrzése, a kórus tagjainak személyes kapcsolatainak és 
a csoport közösségi egységének a fejlesztése. 

Fontosnak tartottam a településen működő másik ének-
karral való együttműködést is. 

Örülök, hogy ez az együtt töltött nagyon hosszú időben 
sikeresnek mondható.

A lemondásom okai:
Viszont zenészként jöttek lehetőségek az életembe, két 

folyamatosan koncertező zenekarban is vállaltam szerepet 
(Miskolc Dixieland Band, La Barriere jazz-zenekar). 

Ezekkel a formációkkal rengeteget koncertezek, illetve 
alkalmanként színházi és egyéb produkciók is megkeres-
nek fellépési lehetőségekkel. 

Így a pedagógus lét és a színpadi muzsikálás miatt úgy 
éreztem, hogy sokkal korrektebb, ha átadom a stafétát, hi-
szen sem a felkészülésre, sem a próbák hatékony levezeté-
sére, sem a színpadi fellépésekre nem marad elég időm. 

Bár a Covid járvány eléggé tönkretette a rendszeres próba 
lehetőségeket, azért reménnyel telve adtam át a vezetést, 
hogy az a lelkes, jól éneklő csoport még hosszú ideig ör-
vendeztesse meg a közönséget dalcsokraival.

Indokait sajnálattal tudomásul vettük.

Orosz Gábor helyét a népdalkörünk szakmai vezetésében 
Szlávikné Komár Krisztina vette át.

1999 nyarán születtem Királyházán, Kárpátalja egyik 
csodás Tiszamenti falujában. 
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A magyar szót és a magyar népdalokat kisgyermek ko-
rom óta hallottam nagyszüleim által, de igazán 14 évesen 
szerettem bele a magyar népzenébe egy szüreti mulatsá-
gon, ahol vendégül láttuk a helyi Kokas bandát. 

Nyolc éves koromban kezdtem el zenét tanulni, még-
pedig zongoráztam és énekeltem a zeneiskolai kórusban. 
Sok tanárváltásom volt a zeneiskolai tanulmányaim során, 
amitől alábbhagyott a lelkesedésem a zene tanulásához. 

Az utolsó két évemben az akkori tanárnőm észrevette 
bennem a tehetséget, és azt mondta, hogy mégpedig nem 
fogja hagyni, hogy abba hagyjam a zenei pályát. 

Neki köszönhetően 2016-ban felvételt nyertem az Ung-
vári Közművelődési és Művészeti szakközépiskolába ma-
gán ének és karvezetés szakra, ahol két évet töltöttem. 

Nagyon jól éreztem magam abban az iskolában, de még-
is valami hiányzott. 
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A magyar szó, a magyar népzene. 
Második évemben ott úgy döntöttem, hogy megpróbá-

lom a felvételit Magyarországon, hátha… Minden hatá-
ridőt lekéstem, pótfelvételi vizsgát tettem, izgultam, ag-
gódtam, de megérte, 2016 nyarán megjött a várva várt 
levél: „Felvételt nyert…” 

Boldogságom határtalan volt. Így kezdődött számom-
ra a nagybetűs élet, hisz egyedül egy új országban, új 
közegben, új társasággal. 2016 szeptemberében büsz-
kén kezdtem el a tanulmányaimat Váci Pikéthy-Bartók 
Zeneművészeti Szakgimnáziumban. Három évet töltöt-
tem Vácott. 

Újra zongora szakkal kezdtem, de útközben megint vál-
tottam. 

Nem, nem azért, mert nem szeretek zongorázni, egysze-
rűen csak beleszerettem a jelenlegi szakmámba. 

Mindig is tudtam, hogy tanár akarok lenni, de sosem tud-
tam megállapodni, hogy mit akarok tanítani, de szerintem 
még most sem tudok, hisz sok mindent szeretek. 

Az utolsó évemet szolfézs szakon töltöttem, miután 
2019-ben felvételt nyertem a Miskolci Bartók Béla Zene-
művészeti Intézetbe ének-zene, zenetanár szakra. 

Úgy éreztem, hogy ez nekem való szak, hisz nem csak 
egy valamire összpontosít, hanem több foglalkozást is 
foglal magába. Karvezetés, szolfézs, zeneelmélet, ének, 
kórusművészet. 

Mindezek szívemnek kedves foglalkozásai. 
2020 elején még álmodni sem mertem a tanári állás-
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ról, hisz elsős egyetemistaként azt gondoltam, hogy meg-
kapom a diplomát és utána keresek állást, de nagyot
tévedtem. 

Január végén kaptam egy felkérést a Premier Alapfokú 
Művészeti Iskolától, amit ezer örömmel elfogadtam és 
jelenleg is itt dolgozom szolfézs, zongora, és népi ének 
tanárként. 

2022-ben pedig szolfézs tanszakvezetői állást töltöm be.
Közben sose feledtem a magyar népzenét. 
Állandóan a népzenészekkel voltam, énekeltem velük, 

próbálgattam a népi hangszereket és vágytam arra, hogy 
egyszer ezt is megtanulom. 

Egész addig hordoztam magamban a vágyat, hogy 2020 
nyarán elmentem a pótfelvételire a Miskolci Bartók Béla 
Zene- és Táncművészeti Szakközépiskolába, és már szep-
temberben elkezdtem a tanulmányaimat népi ének szakon 
Bárdos Simon Katalin tanárnőnél. 

2022-ben népi ének szakképzettséget kaptam.
Egyik egyetemi órán, a tanárom Sándor Zoltán ezt mondta 

nekem: 
„Beajánlottalak két népdalkörnek Felsőzsolcára, mint 

karvezető…” 
Néztem rá, pislogtam, és nem értettem miről beszél. 

Kiderült, hogy a Rozmaring Népdalkör és a Felsőzsol-
cai Férfi  Népdalkör külön-külön felkeresték a tanáromat, 
hogy nem tudná-e őket szakmailag vezetni, de időhiány 
miatt sajnos visszamondta a felkérést és rám gondolt. 

Nagyon jól fogadott mind a két csapat. 
Úgy érzem néha, hogy lett még egy családom. 
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Első pillanattól kezdve jól éreztem magam ebben a kö-
zegben és szerintem, egy izgalmas időszaknak nézünk elé-
be, teli örömekkel és sikerekkel.

Az élet velejárója, hogy kórustagok jönnek, s kórustagok 
mennek, az évek folyamán többnyire változik az összeté-
tel. De ma is vannak meg az alapítók közül, akik ugyan-
úgy, fi atalosan, teljes odaadással vesznek részt a népdal-
kör kultúrateremtő és ápoló feladatában. 

Fellépeseiken nem csak Felsőzsolca nevet, rangját öreg-
bítik, de a dalok szeretete mellett a legnagyobb érték még-
iscsak a barátság, az aktívan működő közösség, melyet 
megtestesítenek.

Elhunyt dalostársaink
A 2019-ben kezdődött koronavírus járvány miatt nem 

mindegyik dalostársunkat tudtuk élőben elbúcsúztatni. Né-
melyeket csak úgy, hogy temetési énekeinket magnetofon 
felvételek bejátszatásával búcsúztattuk.

 
Mihalik Ferenc 1954
1996-tól tagja a népdalkörnek.
Halála: 2018. október 19. Temetése: 2018. november 3. 

Felsőzsolcán.

Szőke Barna 1937
1988-tól alapító tagja a népdalkörnek.
Halála: 2019. május 24. Temetése: 2019. május 27. Fel-

sőzsolcán.
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Hegedűs György 1934
1988-tól alapító tagja a népdalkörnek. 
Halála: 2020. január 28. Temetése: 2020. február 17. Óz-

don

Kojsza József 1938
2015-től tagja a népdalkörnek. Halála: 2020. február 2. 

Onga szociális otthon. 
Temetése: 2020. február 7. Felsőzsolcán. 

Hajnal Sándor 1948
2010-től tagja a népdalkörnek. Halála: 2021. január. 15. 

Temetése: 2021. január. 29. Felsőzsolcán. 

Hanuszka Sándor 1930
1993-tól tagja a népdalkörnek. 2021. szeptember 23-án 

hunyt el, 27-én temették. 

Rásonyi István 1951
2018 novemberében jelentkezett a népdalkörbe.
Halála: 2021. november 23. Temetése: 2021. december 9. 

Diósgyőri temetőben.

Gábor János  1948
2008-tól tagja a népdalkörünknek. 
2022. augusztus 22-én hunyt el, augusztus 26-án temet-

tük Felsőzsolcán.  
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Új kórustagok
a 30 éves jubileum után

2018-ban lett kórustag:

Rásonyi István
1951.július 7-én születtem Tiszadadán. hetedik gyerekként.
Mivel szegények voltunk, egy gyermek sem tudott to-

vábbtanulni.
1969-70-ben megszereztem a hivatásos jogosítványt.
1970. június 15-én bevonultam katonának Zalaeger-

szegre. Egy hónap után több orvosi vizsgálaton átesve 
kerültem Nagykanizsára. 

Négy hónapra vissza Zalaegerszeg, szakaszvezetőként sze-
reltem le.

Mivel a termelőszövetkezettől vonultam be, oda men-
tem vissza, mert a háztáji földet elvették volna, ha nem 
megyek vissza.

1973 óta élek Miskolcon. Akkor a sütőiparnál helyezked-
tem el gépkocsivezetőként.

1976-1980 között a Miskolci Közlekedési Vállalatnál 
voltam autóbuszvezető.

1980-tól 2009-ig a LKM-nél, majd cégeinél dolgoztam. 
2006-ban beléptem a Nemzetőrség táborába, ahol had-

nagyként kezdtem, jelenleg dandártábornok vagyok. 2007-
ben Kópházán vitéz-lovaggá ütöttek. 

A Lovagrendnél az öt magisztrátusból én vagyok a har-
madik Főkapitány. 
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Több szervezetben vagyok tag, többek között az 1956-
os Magyar Szabadságharcosok Világszövetségében ahol 
2016-ban ʼ56-os Hűség a Hazához Érdemkereszt kitünte-
tést kaptam.

Hét éve a miskolci Kocsis Pál Kertbarátkör tagja vagyok, 
annak vegyeskarában is énekelek.

2018. novemberében jelentkeztem a Felsőzsolcai Férfi  
Népdalkörbe.

2021-ben lett kórustag:

Petró Gábor 
1950. február 17-én születtem Kázsmárkon nagyszüleim 

családi házában, ahol gyermekként a téli és nyári szünidő-
ben sok időt töltöttem. 

Sok emlék fűződik nagyszüleimhez, rokonokhoz. A vidé-
ki élet, a családi összejövetelek, falusi búcsú, őszi szüretek, 
betakarítás olyan hangulatot teremtett, hogy énekléssel, nó-
tázással tette színesebbé napjainkat.

Gyermekkorom Martinkertvároshoz kötődik. Ott jártam 
általános iskolába, ahol az ének tanulás, az éneklés jelentős 
szerepet töltött be fi atalságunkban. 

Az általános iskolából sokan kerültünk egy osztályba, 
a Kossuth Gimnáziumba, ahol jó baráti közösség alakult 
ki. Sokat kirándultunk, túráztunk, széles társasági életben 
éltük a gimnazista diákok életét. Barátainkkal szerettünk 
népdalokat, nótákat énekelni, egymástól sok mindent meg-
tanultunk.
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Munkába lépésem a MÁV-nál kezdődött. 
Huszonöt év után a rendszerváltáskor lettem vállalkozó, 

azóta is családi vállalkozásunk van, a feleségemmel, fi am-
mal, menyemmel együtt.

Felsőfokú végzettséget a vasúti tisztképzőn, majd a pé-
csi főiskolán szereztem, de az ott töltött négy év nem a 
nótaéneklésről szólt.

Az éneklés, nótázás a baráti körbe kerüléssel pótlódott, 
ahol a mai napig az összejöveteleken, rendezvényeken 
éneklünk. Az éneklés iránti szeretetem miatt szívesen 
csatlakoztam a Felsőzsolcai Férfi  Népdalkörhöz Siska 
András barátom meghívására.

A meghívást megelőzően többször részt vettünk a csa-
ládommal, barátainkkal együtt a népdal- és magyarnóta 
esteken, ahol nagyon jó hangulatot és élményeket kap-
tunk.

Berta László
1949. augusztus 31-én születtem Sátoraljaújhelyen. Álta-

lános, középiskolát Miskolcon végeztem. 
Nyíregyházán mezőgazdasági gépész üzemmérnöki dip-

lomát szereztem. 
Budapesten elvégeztem a Rendőrtiszti Főiskolát, később 

a Miskolci Egyetemen jogi diplomát szereztem.
Aktív munkaviszonyom döntő többségét a rendőrség ál-

lományában töltöttem. 
Különböző beosztások után közel nyolc évig voltam me-

gyei főkapitány. 
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Nyugállományba vonulásomkor Országos Főkapitány- 
helyettes, Bűnügyi Főigazgató voltam rendőr vezérőrnagyi 
rendfokozatban.

Nős vagyok, feleségem a miskolci Fazekas utcai Általá-
nos- és Művészeti Iskola művészeti igazgatóhelyetteseként 
vonult nyugdíjba.

Három gyermekünk, tíz unokánk van. 1997 óta élünk Fel-
sőzsolcán. 

Családunkban a zene központi helyet foglal el. 
Miden gyermekünk, unokánk tanult, illetve tanul valami-

lyen hangszeren. 
Feleségem általános iskolai ének-zene szakos tanár, egyik 

lányunk Zeneakadémiát végzett oboa, másik lányunk főis-
kolát végzett fuvola tanszakon.

Én néhány év hegedűtanulás után átpártoltam a gitárra, 
jelenleg is amatőr szinten egy zenekarban zenélgetek.

A népdalkörbe Siska András barátom ösztönzésére jelent-
keztem. 

2022-ben lett kórustag:

Bikki István
1947-ben születtem Polgáron. Az általános iskola befeje-

zéséig ott éltem.
Az ipari tanuló éveimet Miskolcon kezdtem autószere-

lő szakon. Majd autóközlekedési technikumot végeztem. 
Több munkahelyen is dolgoztam.

A minőségi kóruséneklést a mezőkeresztesi szövetkezet-
ben ismertem és szerettem meg.
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Több éven keresztül a Görömbölyi Népdalkörben éne-
keltünk a feleségemmel, amit Papp Edit zenetanár vezetett.
A kórus kiöregedett és feloszlott.

A felsőzsolcai férfi kórussal a feleségem és a régi tanácsi 
dolgozó kollegái által ismerkedtem meg.

Miután elmentem a próbáikra, nagyon nagy hatással vol-
tak rám. Elhatároztam, hogy köztük a helyem.

Fellépéseink, szerepléseink
a 30 éves könyvünk megjelenése óta

Állandó szereplői vagyunk városunk kulturális rendezvé-
nyeinek. Éneklünk az állami ünnepeken, egyéb alkalmakkor 
(adventi gyertyagyújtás, szüreti felvonulás, majális, megem-
lékezések stb.)

Dalostalálkozóink az elmúlt öt évben

2017. október 14. Felsőzsolca dalostalálkozó
2018. augusztus 9. Szomolya
2018. szeptember 22. Tállya
2018. szeptember 29. Felsőzsolca dalostalálkozó
2018. október 6. Szirmabesenyő  
2018. október 6. Homrogd
2019. április 27. Gesztely
2019. július 13. Monok
2019. szeptember 7. Szomolya
2019. szeptember 21. Felsőzsolca dalostalálkozó
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2019. szeptember 28. Alsózsolca
2019. október 5. Harsány
2021. szeptember 4. Alsózsolca
2021. szeptember 11. Felsőzsolca dalostalálkozó
2021. szeptember 25. Berente
2021. október 2. Sajóvámos
2021. október 2. Tállya
2022. május 7. Karcag
2022. június 11. Hejőcsaba
2022. június 18. Sárazsadány
2022. június 24. Felsőzsolca Városnap
2022. augusztus 20. Sajókeresztúr
2022. szeptember 3. Alsózsolca
2022. szeptember 10. Felsőzsolca Néptánc, Népzene gála
2022. szeptember 24. Felsőzsolca, Almafeszt
 

Televíziós felvételek

2018. október 6-án Szirmabesenyőben, utána Homrog-
don a dalostalálkozókon a Felsőzsolcai Férfi  Népdalkörrel 
riportot készítettek az MTV Életkor című műsorának szer-
kesztői, amit sugárzott a televízió is.

A Duna Televízió Jó ebédhez szól a nóta című adásában 
2022. október 30-án, és 2022. november 6-án sugározták 
a Felsőzsolcai Férfi  Népdalkörrel készített felvételeket, 
amelyen népdalokat énekeltünk.
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Beszélgetés
Fedor László kórustaggal 

Ő az egyedüli kórustag, aki az 1988-ban megalakult Fel-
sőzsolcai Férfi  Népdalkör tagjai közül még ma is folyama-
tosan jár próbáinkra és fellépéseinkre.

A népdalokkal lakóhelyemen, Abaújszolnokon ismerked-
tem meg. Három barátommal gyakoroltuk a szép népda-
lokat. Autószerelés közben egyikük például kedvenc dalát 
énekelte:

„A szolnoki sürgönypózna jaj de magos, tetejébe a por-
celán jaj de poros, rá van tekeredve az a kutya derót, akár-
milyen magos, leadja a szót.”

Bálok, búcsúk, társadalmi ünnepek alkalmával gyakran 
énekeltünk.

1967-ben házasodtam, feleségemmel Felsőzsolcán épí-
tettünk családi házat a Radnóti Miklós utcában. A Borsod 
Volánnál dolgoztam szerelőként Miskolcon. Eljártam a 
görög katolikus egyház szertartásaira, ahol dalos bará-
tokat szereztem. Erre az időre esett, hogy beválasztottak 
a görög katolikus egyház testületi tagjának, képviselőjé-
nek, amit hosszú évekig folytattam.

Egy alkalommal az akkori tanácselnökkel, Macsuga
Jánossal beszélgettem, szóba került egy népdalkórus szer-
vezésének a szükségessége.

Tagja voltam az 1980-ig működő férfi  énekkarnak is. Ek-
kor egy hosszabb kihagyás következett az énekkari mozga-
lomban településünkön.
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1988-ban Fehér András és barátai fogtak ismét hozzá 
a szervezéshez, Azary Béla tanító, karnagy vezetésével 
felélesztették az énekkart. Az alakuló ülésre 1988. ok-
tóber 1-én került sor, melyen meg is alakították a Fel-
sőzsolcai Férfi  Népdalkórust. Megalakuláskor még csak 
nyolcan voltunk, de olyan nagy volt az érdeklődés, hogy 
egy hónap múlva már 18-an lettünk. Az idén immár
35 éve, hogy a Felsőzsolcai Férfi  Népdalkör tagja va-
gyok, részt veszek a próbákon és fellépéseken, osztozom 
a sikerekben.

Nagyon jól érzem magamat ebben a kitűnő közösségben.”

Farkas Pál visszaemlékezése
1948-ban születtem Miskolcon. Gyermekkoromat Her-

nádnémetiben töltöttem. 
1970-ben házasságkötésünk után költöztünk Miskolcra. 

A Borsod Volánnál dolgoztunk feleségemmel mindketten.
A Borsod Volán Miskolci autóbuszállomásának állomás-

vezetője, később a Személyszállítási Részleg vezetője vol-
tam. 

Beosztásomnál fogva lehetőségem szerint - ha erre igény 
jelentkezett - mindig is támogattam a nyugdíjas klubokat 
és szervezeteket.

Ebben az időszakban (1995, 1997.) az idősekért kifejtett 
munkásságomért a Megyei Nyugdíjas Szervezetek Megyei 
Elnöksége, és különböző nyugdíjas klubok (köztük a Felső-
zsolcai Idősek Klubja) elismerésben részesítettek.
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1995-ben az egyik nyugdíjas rendezvényen Miskolcon 
ismertem meg Fehér Bandi bácsit a Felsőzsolcai Férfi  Nép-
dalkórus vezetőjét. Az avasi nyugdíjasklub vezetője az mu-
tatta be nékem. 

A bemutatást követő néhány nap múlva személyesen is 
megkeresett.

Elmondta, hogy működik Felsőzsolcán egy férfi  népdal-
kórus. 

Nagyon sokat utaznak a különböző fellépésekre, kérte a 
segítségemet, mivel az utazási költségek a legnagyobb ki-
adást jelentik a kórus gazdálkodása során.

Nem sokkal ezután szülőfalumban, Hernádnémetiben 
részt vettem a helyi népdalkör által szervezett dalostalál-
kozón, ahol a Felsőzsolcai Férfi  Népdalkórus is szerepelt. 
Ide már először én utaztattam a csoportjukat. 

Ekkor hallottam először a zsolcai férfi akat énekelni.
Nagyon megragadott az előadásuk. Elhatároztam, segíteni 
fogom őket. 

Itt szerezték meg első arany minősítésüket.
Arany minősítésük jutalmazásaként egy Hajdúszoboszló-

ra szóló díjmentes kirándulásra egy különjárati autóbuszt 
ajándékoztam a népdalkórusnak.

Voltaképpen ettől az időponttól számítom a Felsőzsolcai 
Férfi  Népdalkör-beli tagságomat.

Munkakörömnél, beosztásomnál fogva lehetőségem volt 
bizonyos kedvezményeket nyújtani autóbuszos utazásaikhoz. 

Erre nagy szükségük is volt, azokban az években nagyon 
sok fellépésük, kirándulásuk volt, előfordult, hogy egy év 
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alatt harminckét alkalommal utaztak segítségemmel nem-
csak a megyében, de pl. Budapestre, Ópusztaszerre is.

Hát így indult az ismeretségünk.
Nagyon sok fellépésükre, kirándulásukra elkísértem őket 

feleségemmel együtt, baráti kapcsolat alakult ki közöttünk.
Részese lehettem sikereiknek, hozzájárulhattam ahhoz.
1998-ban családi házat vettem. Miskolcról - talán ezek 

hatására is - Felsőzsolcára költöztünk.
Költözésünk után azonnal a népdalkör tagja lettem. Máig 

együtt énekelünk.
Népdalszerető faluban nevelkedtem, magam is több évig 

tanultam zenét, barátaimmal is sokat énekeltünk annakidején.
Hívtak is maguk közé, ezért kértem felvételemet a kórus-

ba, azóta együtt énekelünk.
Jól érzem közöttük magamat. Nagyon sok új barátra leltem 

a népdaléneklés által itt a városban, de szerte a megyében, 
sőt határainkon túl is. Székelyföldön, Kárpátalján és Felvi-
déken szerepelve, a Trianon által elszakított nemzetrészek 
magyarjaival találkozhattam, akik közül többen a barátaim, 
kedves, jó ismerőseim lettek. 1995-ben a Malomfalváról ér-
kező családok programjaira, kirándulásaira én biztosítottam 
díjmentesen az autóbuszainkat. Ezért az akkori Nagyközségi 
Tanács jegyzője, Nagy József köszönetét is fejezte ki. 

Meghívtak Felsőzsolca várossá avatásának ünnepségére is.
2003-ban Nevelős Béla bácsi, a kórus krónikása meg-

kért arra, hogy segítsek a 15 éves Férfi  Népdalkörről szóló 
könyv nyomdai előkészítésében. 

Jó barátságban voltunk, ezért ajánlottam neki a miskol-
ci Szín Nyomdaipari Bt-t, mivel munkahelyem a Borsod 
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Volán Rt. is ott nyomtatja a nem központilag Budapes-
ten elkészített kiadványait. Felvettük velük a kapcsolatot. 
Együttműködésünk annyira sikeres volt, hogy a 20 éves 
és a 25 éves jubileumi könyvünket is ők készítették el ki-
váló minőségben.

Személyesen is részt vettem ennek a két könyvnek írásá-
ban és az elkészítésében.

A Férfi  Népdalkör 30 éves évfordulós könyvének ránk 
vonatkozó részét is én írtam, de ez egy közös kiadvány volt 
az Együtt Felsőzsolcáért Egyesület 15 éves, és a Magyar 
Nótaszerzők Észak-Magyarországi Csoportjának 10 éves 
jubileumi könyvével. Ezt már helyben, a Zsolca Gyors-
nyomdában készítették.

100 éves
a felsőzsolcai énekkari mozgalom
2003-ban Zsíros Sándor kiváló felsőzsolcai helytörténész 

tollából megjelent egy írás. Akkor 80 éves évfordulója volt 
az felsőzsolcai énekkari mozgalomnak.

Ebből idézek most részleteket, s miután azóta eltelt húsz 
esztendő, városunkban az idén immár 100 éves évforduló-
jához érkezett az énekkari mozgalom.

„Az anyanyelv mellett a művészet (a „népművészet”) 
az, mely leginkább sajátja egy-egy nemzet kultúrájának. 
Ha e kettő elvész megszűnik, elpusztul a kialakító anya-
nemzet.
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Az anyanyelvünk több ezer év óta, mióta magyarságról 
beszélhetünk alkotó eleme nemzeti kultúránknak. Vele 
együtt született – mint második anyanyelvünk – a dal, a 
zene, a tánc. Világhíres zenészeink, kutatóink (hogy csak 
a leghíresebbeket említsem Kodály, Bartók) nyomán tud-
juk, hogy a népdal alaprétege a pentatóniát, (az ötfokúsá-
got) hordozza magával, igazolván sok ezeréves keleti, bel-
ső-ázsiai eredetét. 

László Gyula professzor meg éppen a hun sírokból kiásott 
tárgyak díszítése nyomán bizonyította ősi díszítőművésze-
tünk és eredetünk keleti gyökereit.

Hozzájuk hasonló intenzitással, és odaadással küzd
elődeink szívéből, lelkéből sarjadzott énekek, dalok, nó-
ták megmentéséért, évezredeken át szolgált hagyomá-
nyaink folytatásáért a két jelenleg működő felnőtt ének-
karunk: a Rozmaring Népdalkör és a Felsőzsolcai Férfi  
Népdalkör. 
Ők nem hivatalból, hanem szerelemből, magukat és má-

sokat  
Emlékezet szerint mindkét egyházi énekkar szeretetben, 

köztiszteletben működött egészen a második világháborúig.
A második világháború és az utána következő évtizedek 

politikai okokból visszaszorították megszüntették az (egy-
házi) énekkarokat Felsőzsolcán is.

A háború után évtizedekig szó nem lehetett a folytatásról, 
legfeljebb, ha félig meddig titokban, félve össze nem jött 
egy kis csapat a húsvéti passiójáték eléneklésére.
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Végül az 1960-as években megtört a jég. Lengyel István, 
az akkori tanácselnök a választások alkalmával szükségét 
érezte népszerűsége növelésének. 

Igent mondott egy énekkar megszervezésére (természe-
tesen szó sem lehetett egyházi kapcsolattal rendelkező 
énekkarról).

Így hát Gubik István tanító karnagy, jeles népművelő és 
társai segítségével összehoztak a régi dalárda romjain, ki-
egészítve fi atalabbakkal, egy jó kis csapatot.

Az 1960-as évektől éppen a régi kántor-tanítók és taná-
rok (Gubik István, Kiss László, és Azary Béla) ügybuz-
galma eredményeképpen újra lábra kapott az énekkari 
mozgalom, bár nagyjából-egészéből elvesztette az egyhá-
zi a hátterét. 

 A továbbiakban Zsíros Sándor kiváló helytörténész írásai 
mellett felhasználom Nevelős Béla tanár úrnak, a népdal-
kör krónikásának írásait is, ezek alapján próbálom meg-
idézni a következő évek történéseit.

Sajnos a nagy kedvvel tevékenykedő énekkar nem sokáig 
működhetett.

Akkor a helyi hatalom csúcsát jelentő pártbizottságnak 
szúrta a szemét a pártirányítás alá nem tartozó hazafi as ér-
zületű társaság léte.

Végül is egy jól sikerült, kuruc dalokat bemutató népdal-
estet hoztak fel ürügyül, hogy megszüntessék az énekkart. 

1969-ben egy kuruc dalokból összeállított műsornak ha-
talmas közönségsikere volt, azonban a „hatalmasok” nem-
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tetszésüknek adtak kifejezést. Nacionalizmussal vádolták 
a kórus vezetőit. 

Ez kedvét szegte a vezetőknek: Gubik István karnagy le-
mondott, a vezetők abbahagyták tevékenységüket, az ének-
kar létszámban megfogyatkozott, de még nem szűnt meg. 

A művelődési máz igazgató igyekeztek megtartani a kó-
rust.

Kiss László tanító vezetésével 1979-ig működött az 
énekkar, de több dalosnak nem tetszett a karvezető új stílu-
sa, témaválasztása, a próbákról sokan elmaradoztak, s már 
csak az iskolai kórussal közösen voltak képesek fellépésre. 

Kiss László karvezető távozása után még egy esztendeig 
Rajzó Józsefné énektanár vezette a kórust, de az ő távozá-
sával, 1980 tavaszán megszűnt a Férfi  Énekkar.

Ekkor újra hosszabb pauza jelentkezett.
Végül 1988-ban megint csak Fehér András és barátai fog-

tak ismét hozzá, és Azary Béla tanító, karnagy vezetésével 
felélesztették tetszhalálából az énekkart, mely így szerves 
folytatója az 1923-ban megalakult sikeres dalárdának. 

A sikerekben is folytatói a Sallay István karnagy, tanító 
által országos eredményeket elért kórusnak. 

Azary Béla kiváló karnagy, nemcsak szakmailag nyújtott 
kiemelkedőt, de összetartó pedagógusként is nagy értéke 
Felsőzsolca város kulturális életének.



50

Férfi  Népdalkórus alapító tagok 1988-ban:
Fehér András vezető, Azary Béla karnagy, Engi István: 

szakmai tanácsadó 
Bacsó Ferenc Balogh Bertalan, Bárány József, Béres János, 

Dubabér István, Fedor László, Fehér Attila, Hegedűs György, 
Horváth János, Iván Mihály, Koleszár György, Kucskár
Simon, Novák Balázs, Pállai István, Soltész Viktor, Szőke 
Barnabás, id. Udvarhelyi Flórián, ifj. Udvarhelyi Flórián,  

Átlagosan 25 fő körül volt a stabil létszámunk.
A következő évektől kezdve egyre bővült éneklő csopor-

tunk tagsága.

1998-ban a Felsőzsolcai
Nyugdíjas Férfi  Népdalkórus tagjai voltak: 

Ekkor készítettük el első hanghordozónkat az akkori tech-
nikának megfelelően (audio CD).

Azary Béla, Bacsó Ferenc, Balogh Bertalan, Bárány József,
Béres János, Boross Zoltán, Bredács László, Dubabér István,
Farkas Pál, Fedor László, Fehér András, Fehér Attila,
Hegedűs György, Hanuszka Sándor, Iván Mihály, Kákóci
Gyula, Koleszár György, Kosztyó Emil, Kucskár Simon, 
Lengyel Csaba, Lipták József, Mihalik Ferenc, Narancsik
Tibor, Szőke Barna, Udvarhelyi Flórián, Zloch József.

A 2003-ban megjelent „Aranyágakon dalolnak a felső-
zsolcai aranypávák”, valamint a 2008-ban kiadott „20 éves 
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a felsőzsolcai népdalkör” című könyv adatait felhasználva 
az alapító tagokon kívül az évek során tagjai voltak még a 
dalkörnek.

Bányai Sándor, Bián Tibor, Boncsér István, Boncsér Lajos, 
Bóna László, Boross Zoltán, Bredács László, Domonkos 
Zoltán, Farkas Pál, Fink Kálmán, Hanuszka Sándor, Ignácz 
Miklós, Jaczenkó Mihály, Kákóci Gyula, Kiss Gyula, Kosztyó 
Emil, Lengyel Csaba, Lipták József, Mertinkó József,
Mihalik Ferenc, Narancsik Tibor, Siska András, Spisák
Lajos, Takács Béla, Viszlai István, Zelencz László, Zloch 
József. 

(Belépésük pontos dátuma a hivatkozott könyvekben 
megtekinthető.)

Népdalköri tagok
2013-ban a 25 éves jubileumkor

QR - Dalostali - Bárány József, Bián Tibor, 
Bredács László, Farkas Pál, Fedor László, 
Fehér Attila, Fink Kálmán, Gábor János, 
Gladics Gyula, Hajnal Sándor, Hanuszka 
Sándor, Ignácz Miklós, Képes Tibor, Koleszár 
György, Kosztyó Emil, Mihalik Ferenc, Orosz Gábor, Siska 
András, Szarka Sándor, Szőke Barna, Udvarhelyi Flórián, 
Varga György, Varga Zoltán, Viszlai István, Zelencz László
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Népdalköri tagok
2018-ban, a 30 éves jubileumkor

Agócs Ferenc, Bián Tibor, Bredács László, Daragó István, 
Farkas Pál, Fedor László, Gábor János, Gladics Gyula, Hajnal 
Sándor, Ignácz Miklós, Kojsza Jozsef, Kovács József, Kosztyó 
Emil, Lőrincz Gyula, Mihalik Ferenc, Orosz László, Siska 
András, Varga György, Varga Zoltán, Várhegyi Laszló, Viszlai 
István, Zelencz László.

Népdalköri tagok
2023-ban a 35 éves jubileumkor

Agócs Ferenc, Berta László, Bián Tibor, Bikki István, 
Bredács László, Daragó István, Farkas Pál, 

Fedor László, Gladics Gyula, Kovács József, Lőrincz Gyula, 
Orosz László, Petró Gábor, Siska András, Varga György, Varga 
Zoltán, Várhegyi László, Zelencz László.

Felsőzsolca kulturális élete, énekkari mozgalma újabb 
színfolttal is bővült. 

1990-ben megalakult a Rozmaring Női Kar. 
A széles érdeklődési körű, sokágú művészi képességekkel 

megáldott Kun Attiláné Szinyéri Veronika fogta össze, in-
dította sikeres útjára a lányok, asszonyokból álló csoportot. 
Szervezésében a mozgalom új ága, a női énekkar bontotta 
ki zászlaját, s mindmáig a férfi  énekkarral együtt nem szű-
nő lelkesedéssel és sikerrel adják hírül, hogy avatott folyta-
tói elődeink énekkultúrájának és zeneszeretetének. 
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És valóban, sikerekben is, szakmai munkájukban is rövid 
úton, néhány év alatt feljutottak a csúcsra.

Ma vegyes karként működnek.

Ugyan nem énekkar, de feltétlenül említést érdemel Fel-
sőzsolca harmadik művészeti csoportja a Zsolca Tánc-
együttes. Felsőzsolca Város honlapján így írnak magukról:

„Alakulásunk ideje: 1989. március 8. Elnevezésünk az 
otthonunkul szolgáló város (Felsőzsolca) nevéből ered. 

Az alapítók olyan helyi fi atalok voltak, akik előtte formá-
ciós csoportot alkottak. Az együttes első vezetői környeze-
tünkben megtalálható hagyományokat, fellelhető táncokat 
állították színpadra. 

Munkájuk eredménye, hogy megyénkben megismerték 
csoportunkat. 
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Így emlékeznek Zsolcára
Bokor János (Budapest) 2015. november 14.
 Megtisztelve éreztem magam, amikor megkaptam a 

felkérést a felsőzsolcai fellépésre, hiszen a zsolcai nóta 
esteknek már a szakmán belül jó híre volt és ez hozzám 
is eljutott. A kiváló zenekar mellett olyan élményben volt 
részem, amiben színpadon ritkán van. Ehhez hozzájá-
rult a lelkes közönség is, akik nem csak tapssal, hanem
közös énekléssel is biztattak és jó hangulatot adtak az 
egész estnek. Dicséret illeti a szervezőket is, akik min-
dent megtettek azért, hogy ne csak a közönség, hanem a 
fellépők, közreműködők is jól érezzék magukat az estén. 
Én mindig örömmel fogok visszagondolni a felsőzsolcai 
fellépésre. 

 
Fülöp Zoltán (Gyergyóditró)  
2021 szeptemberében kaptam meghívást, a felsőzsol-

cai nótás egyesülettől, Magyarnóta műsorukra, amelynek 
örömmel tettem eleget! Egy színvonalas előadáson vehet-
tem részt, ahol Miskolci Balogh Zoltán és zenekara kísérte 
a kiváló énekeseket, művészeket! Elsősorban köszönöm 
szépen Gáspár Anninak a meghívást! Egy kellemes, él-
ményekben gazdag napot tölthettem Felsőzsolcán, olyan 
emberek társaságában akik tisztelik és szeretik a Magyar 
nótát! Bármikor szívesen fogadom a felkérést és teszek 
eleget meghívásuknak! 
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Dékány Zsófi  (Felsőhegy) - 2014. november 22.
Nagyon megörültem 2014-ben, mikor meghívást kap-

tam Felsőzsolcára. Azt sem tudtam pontosan hol van, de 
hallottam már róla. Mikor megnéztem a térképen, annyit 
láttam, hogy igencsak messze szülőfalumtól, a vajdasági 
Felsőhegytől. Hosszú volt az út, de számomra az ottjártam 
kitörölhetetlen emlék marad. Nagyon felemelő érzés volt 
az ottani emberek szeretete, a meleg fogadtatás, a barátsá-
gos hangulat, és mint kiderült, onnan hallottam róla, hogy 
a két településnek: Felsőzsolcának és Felsőhegynek évekre 
visszanyúló baráti kapcsolata van. Az egész nótaest, a szer-
vezés, a hálás közönség ezt a tükrözte. Remélem lesz még 
alkalmam eljutni ide.

Vígh Ibolya 2021. szeptember 18.
Felsőzsolcán felemelő érzés volt énekelni, olyan csodá-

latos zenekar kíséretében és kitűnő kollegák mellett, akik 
bármelyik színpadon megállják a helyüket . Köszönöm szé-
pen a meghívást, a lehetőséget hogy részese lehettem ennek 
a felejthetetlen eseménynek.

 
Jenei Gábor (Budapest)  
2013. november 23., 2019. május 4., 2022. november 12.
Mára már 16 éve, hogy elkerültem Borsod megyéből, 

Varbóról, Budapestre. A varbói, vidéki fi úból pesti művész 
lett, de akárhányszor hívnak és megyek vissza ezer és egy 
örömmel Felsőzsolcára, mindig azt érzem, hogy az én szü-
lőföldem engem hazavár! Ezt az érzést és élményt adja ne-



56

kem a felsőzsolcai közönség és a magyar nótát kedvelő és 
éltető közösség minden rendezvénye, amin részt vehetek! 
Köszönöm nekik és azt is, hogy szívesen, szeretettel vár-
nak és velem énekelnek mindig és mindenkor!

Kovács Gábor
2019. november 9., 2020. október 10., 2021. szeptember 18.
Az egyesülettel néhány éve ismerkedtem meg, ahova 

azóta több alkalommal is visszahívtak, nagy örömöm-
re. Itt ismerkedtem meg Miskolci Balogh Zoltánnal és
zenekarával, akikkel azóta az ország több pontján fel-
léptem. Számomra mindig öröm olykor-olykor magyar 
nótában is megmutatni magam. Halás köszönet az egye-
sületnek, hogy rajtuk keresztül közelebb kerültem a nóta 
műfajához.

Baranyai Anett 2019.november 9.
2019-ben meghívást kaptam Felsőzsolcára, melyet nagy 

örömmel vállaltam. Tötös Roland partneremmel ferge-
teges estén énekelhettünk. A Miskolci Balogh Zoltán
zenekara életre szóló élményt nyújtott, öröm volt velük 
az együtt muzsikálás! A közönség szeretete azóta is él a 
lelkemben.

Gáspár Anni
Miskolci lakosként nagy örömmel töltött el – hogyha a 

nagyvárosban nem is – de a szomszéd kisvárosban rátalál-
tam egy olyan közösségre, ahol még fáradtságot, időt nem 
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kímélve őrzik, ápolják egyik nemzeti kincsünket, a hunga-
rikummá nyilvánított magyarnótát.

Úgy gondolom, a jó pár év alatt, amíg az Együtt Fel-
sőzsolcáért Egyesület munkáját segítettem, sikerült bi-
zonyos fokig hozzájárulnom ahhoz, hogy minél tovább 
fennmaradjon az  utókor számára ez a zenei stílus, hisz 
ez a műfaj egy emberi élet minden korszakára, minden 
élethelyzetére bőven fel tud sorakoztatni szebbnél szebb, 
magával ragadó, szívhez szóló szerzeményeket!

Nagyon szeretném, ha a következő nemzedék is tenne érte, 
hogy minden magyar magáénak érezhesse amit ezen a téren 
elődeink ránk hagytak, és  utódaink majd szívükbe zárnak!

  
Szitás Ida 2015. szeptember 13., Encs, 2015. november 14.
Nagyon örültem, amikor 2015 novemberében meghívást 

kaptam a felsőzsolcai nótás egyesület által rendezett Ma-
gyarnóta és Operett estre. Megtisztelő volt számomra a fel-
kérés, hogy ilyen színvonalas rendezvényen fellépőként is 
részt vehettem, hiszen nézőként többször is átélhettem azt a 
remek hangulatot, amely a csodaszép nóták felcsendülésé-
vel, még sokáig az ember szívét melengeti a rohanó hétköz-
napokban. A felsőzsolcai nótás rendezvényeket nem csak a 
vidám dalos ajkú közönség jellemzi, de az is, hogy a fel-
lépőket mindig remek muzsikusok kísérik, akik mindenkit 
elvarázsolnak hangszereik kiváló megszólaltatásával.

Ezeken a rendezvényeken mindig azt éreztem, hogy bár-
hol éljünk is a világban, a magyarnóta a csodás muzsika 
összekovácsol bennünket.
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Kívánok az Egyesületnek még sok tevékeny évet és még 
több sikeres rendezvényt.

Farkas Rozika, 2015 november 14.
A Magyar Nótaszerzők és Énekesek Észak-Magyaror-

szági Csoportja nevében Fehér Attila keresett meg telefo-
non, 2015 nyár folyamán valamikor, s meghívott az egye-
sület magyar nóta műsorára, amely novemberben lehetett, 
a napra pontosan már nem emlékszem. A címadó dal ének-
lésére is felkért, amelyet nagy megtiszteltetésnek éreztem! 
„Búcsút int az ősz a nyárnak” – ez a Tolnay E. László –
Babusa Miklós szerzemény volt a műsor címe. Először 
hívtak a rendezvényükre, s én azt gondoltam, hasonló ma-
gyar nóta műsor lesz, mint amelyet általában a nótaklubok 
szoktak szervezni. Azt persze tudtam a  Nógrádi Tóth Ist-
vánéktól, hogy az országos egyesület után a felsőzsolcai 
egyesület rendelkezik a legtöbb taggal, s több alkalom-
mal olvastam a rendezvényeikről a Nótás újság lapjain.  
Örömmel fogadtam a meghívást, hiszen saját magam is 
szerettem volna látni, mi a titka, hogy ilyen jól működik 
ez a csoport.  Az első meglepetés a megérkezéskor ért: fan-
tasztikusnak tartottam, hogy egy egész sportcsarnok volt 
megterítve a műsoros esthez! S valóban megteltek a szé-
kek, minden asztal körül jó hangulatban beszélgető kedves 
embereket ismerhettem meg. Csodálatra méltó!  Ezt min-
denütt így kellene csinálni, gondoltam. De ennyi embert 
azért nem mindenütt lehet összehozni, ez már magában 
óriási teljesítmény, hát még azt tudva, hogy tulajdonkép-
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pen ez egy sorozat, amely évről évre ismétlődik. Abban a 
műsorban fellépett Nagy Ibolya operett énekesnő, Szitás 
Ida a felvidéki énekesnő, Bokor János a Nemzet Énekese, 
Sülyi Károly, a DAN-TON Közhasznú Egyesület elnöke, 
a kitűnő zenei kíséretet pedig Miskolci Balogh Zoltán és 
zenekara biztosította. Most, amikor e sorokat írom, szin-
te hihetetlen, hogy ez a nótaest már nyolc esztendeje volt, 
s mégis, milyen élénken él az emlékeimben. Mintha csak 
tegnap lett volna! Nem csoda, hiszen kitűnő szervezés, 
fantasztikus közönség, akik majd minden csárdást együtt 
énekeltek velünk, csodálatos zenekar, s kivételes embere-
ket ismerhettem meg a csoport vezetőiben! Nagyon bol-
dog születésnapot kívánok a csoportnak, s az elkövetkező 
évekre, évtizedekre sok-sok sikert, sok hasonló nagy sike-
rű műsort kívánok szeretettel!Remélem, még sokszor nó-
tázhatunk együtt !

Szabó Lajos nótaénekes
Dr. Vigh Bertalan nótaénekes barátom invitálására ke-

rültem Felsőzsolcára. Az első találkozásom a felsőzsolcai 
nótásokkal és az egyesület vezetőivel, olyan volt mint-
ha már rég ismertük volna egymást. Ennek már közel tíz 
éve és azóta is mindig örömmel megyünk a feleségemmel 
együtt az aktuális rendezvényre. Nagyon jólesett, hogy a 
zsolcai nótás barátok eljöttek Debrecenbe az Aranybiká-
ba tartott nótaestünkre és együtt ünnepeltek velünk! Úgy 
gondolom, hogy erről kell szólni az öröménekléseknek. 
Hálás vagyok a sorsnak, hogy tagja lehetek az Együtt 
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Felsőzsolcáért Egyesületnek és hozzájárulhatok a sikeres 
működéséhez. 

 Szóka Júlia operett-
primadonna, énekművész 
2016. november 12.
Sohase felejtem el azt a na-

pot, ami 2016. november 12-
én szombaton velem történt. 
Gyanútlanul tanítottam ezen 
a napon a jövő énekeseit a 
budapesti Aranytíz Művelő-
dési Központ musicalstudi-
ójában, amikor kora délután 
végezve a tanítással éppen 
indultam volna haza érdi ott-
honomba, egyszer csak megszólalt a telefonom és a Miskol-
con élő magyarnóta énekes, szeretett kollégám, Gáspár Anni 
nekem szegezte a kérdést: Be tudnék-e ugrani a megbetege-
dett Eperjesi Erika helyett az este hatkor kezdődő hagyomá-
nyos vacsorás nótaest-műsorba Felsőzsolcára?

Hirtelen szóhoz se jutottam, azt se tudtam mit válaszol-
jak, hiszen majdnem három óra volt már és se fellépő 
ruha, se cipő nem volt éppen nálam – egyedül csak a han-
gom! –, mert általában nem hordom magamnál az érté-
kes öltözéket, arra készülve, hátha majd egyszer hirtelen 
szükség lesz rá… Nem baj, nyugtatgatott Annika, majd 
szerzünk neked mindent, csak gyere! Kocsiba vágtam ma-
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gam és lerohantam Felsőzsolcára jó két óra alatt és már 
ott várt engem Farkas Miklós, az Együtt Felsőzsolcáért 
Egyesület elnöke és az egész csapat és Miskolci Balogh 
Zoltán cigányzenekara. Láttam az elegáns vendégeket a 
terített asztaloknál, én meg az átlagos civil ruhámban iz-
gatottan kerestem, vajon miben léphetek fel. Annika hozta 
az ő szép ruháját, szerencsére éppen jó volt rám, Fehér 
Attila, az Együtt Felsőzsolcáért Egyesületen belül műkö-
dő Magyarnótaszerzők és Énekesek Észak-magyarorszá-
gi csoportjának vezetője pedig egy szatyor cipővel lepett 
meg, amiket a lányától kért kölcsön, így kiválaszthattam a 
nekem tetszőt, ami jó volt a lábamra. Nem sokkal később 
már a színpadon is álltam és beavattam a nézőket, hogy 
annyira beugró vagyok, hogy milyen hirtelen jött a fel-
kérés, így még a fellépő ruhát és a cipőt is kölcsön kellett 
kérni. Ezen jót derültek, majd hatalmas tapssal jutalmaz-
tak meg a műsorom végén. A siker után megkönnyebbül-
ten fogyasztottam el a fi nom vacsorát és egy szép élmény-
nyel este már indulhattam is vissza egy nagy élménnyel és 
egy szép estélyivel gazdagodva – ugyanis Annika nekem 
adta a fellépő ruháját. 

Sok beugrás volt az életemben különféle színházakban, 
de ilyen még egy sem! Ezért is őrzöm azóta is ezt a kedves 
emléket Felsőzsolcáról.  

Orosz Marcsi és a Metrum zenekar tagjai
„Mindig kell egy barát…” Őszintén örültünk a fel-

kérésnek, mert jóleső érzés volt, hogy itthon, Felsőzsol-



62

cán részesei lehettünk ennek a közösségi élménynek. Fan-
tasztikus énekesek, slágerek, lelkes közönség. Igazi pro-
fi  műhelymunka volt a felkészülés és az előadás is. Kö-
szönjük! 

Csók Ili   
2006-ban amikor Lukács Ferenc volt parancsnokom aján-

lásának köszönhetően találkoztam Farkas Miklóssal az 
egyesület elnökével először adminisztratív munkakapcso-
lat, majd barátság alakult ki közöttünk.

Ez csak a kezdet volt, mert a lényeg amiért csatlakoztam 
az egyesülethez az éneklés volt.

Mivel az Együtt Felsőzsolcáért Egyesület feladatinak 
egyik profi lja a felsőzsolcai lakosság szórakoztatása, így 
örömmel és aktívan vettem ebben részt.

Felsorolni is nehéz azt a sok előadást Felsőzsolcán, a kör-
nyező településeken, külföldön, amit a kedves nótás társa-
immal együtt éltem meg.

Örömmel gondolok a meleg szívű, barátságos közönségre 
akik minden alkalommal hálásak voltak előadásomért.

Annyi embert ismerhettem meg: a vezetőségi tagokat, 
a nyugdíjas klubhoz tartozó jókedvű, vidám embereket, a 
kedves és lelkes felsőzsolcai közönséget akik bearanyozták 
életemet.

Tíz csodálatos év után saját döntésem alapján (egészség-
ügyi okok miatt) a fellépéseket nem vállaltam, de a baráti 
viszonyt, amíg élek mindenkivel fenn szeretném tartani.
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Bíró Éva (Erdély)
„Aki énekel, kétszeresen imádkozik”… mennyire igaz… 

határokon átívelő közös éneklés, közös imádság, határon 
innen és határon túl, lehet-e erre hitelesebb bizonylat mint 
az a felejthetetlen élmény, amelynek részese lehettem 2021. 
április 8-án és 23-án a  Felsőzsolcáért Egyesülettel közösen 
szervezett online nótaműsorokon. Sok nótaszerető ember 
több száz kilométer távolságra egymástól és mégis együtt 
lehettünk a virtuális térben. Már az első alkalommal szívet 
melengető volt a készülődés, a zenekari kíséret, az egyéni és 
közös éneklés, az online koccintások pohárcsengése, a nóta 
varázsából fakadó remény a túléléshez, hogy eljön a nap, 
amikor minden a régi lesz és újra találkozhatunk. Megtisz-
telő volt számomra, hogy együtt énekelhettem másokkal és 
egy olyan közösség tagja lehettem, amelyben mindannyian 
ugyanazt a szenvedélyt, a muzsika szeretetét osztottuk. Az 
éneklés során úgy éreztem, hogy valami igazán különlege-
set élek meg, hiszen a közös énekünk hatékony imádsággá 
alakult. A zene által valahogy eggyé váltunk a közönséggel 
és együtt éltük át az érzelmeket, amelyeket a dalok és a nó-
ták kiváltottak belőlünk. Az ének által közvetített üzenetek 
és érzelmek egyszerűen csodálatosak voltak. A beteljesülés 
2022. szeptember 18-án következett be, ugyanis sor kerül-
hetett a találkozásra Felsőzsolcán egy igazi nótaműsor kere-
tében, ahová én is meghívást kaptam. A találkozás élménye 
felejthetetlen. Hálás vagyok a szervezőknek a lehetőségért, 
örülök, hogy ott lehettem együtt azokkal, akikkel korábban 
csak remélni mertük a személyes találkozást.
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Bózsár Kati 
Számomra meghatározó és feledhetetlen élményeket je-

lent a felsőzsolcai nótás rendezvényeken való részvétel. Az 
a kedvesség, fi gyelmesség amellyel a szervezők és a közön-
ség megtisztel bennünket, előadókat, arra ösztönöz, hogy 
tudásunk legjavát adjuk azokhoz a nótaestekhez, amelyeket 
évről évre színvonalasan szerveznek meg. További lelkese-
dést, jó egészséget kívánok a felsőzsolcai programok meg-
valósításához!

Eperjesi Erika operaénekes, primadonna 
„Mindig megdobogtatja a szívem és különleges öröm-

mel tölt el, amikor szülővárosomban, Felsőzsolcán kapok 
lehetőséget arra, hogy szórakoztassam a zenés műfajt ked-
velő közönséget. Így volt ez azon alkalmakkor is, amikor 
az Együtt Felsőzsolcáért Egyesület meghívásából közösen 
ünnepelhettük a magyarnóta  és az operett több száz éves 
hagyományát.

Csodás hangulat, fantasztikus élmények, szívmelengető 
vendéglátás, kedves fogadtatás, ismerős arcok, nosztal-
gia... ilyen érzések és gondolatok járnak át ezekre a fellé-
pésekre emlékezve!”

Sarkadi László
Kiemelném a közösségépítő hatást, mert azok vannak 

együtt, akik szeretik ezt a műfajt , ápolják és művelik.
Jó látni az előadások során a közönség soraiból is ugyan-

ezt a visszajelzést.
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Az erdélyi látogatás alkalmával az ottani barátainkkal 
maradandó élményekkel gazdagodtunk.

A vezetőség által szervezett országos nótakonferenciák is 
sokrétű tapasztalatokkal gazdagítottak bennünket.

Az Együtt Felsőzsolcáért Egyesületen
belül működő Magyar Nótaszerzők

és Énekesek Észak-magyarországi Csoportja
15 éves tevékenysége

A magyar nóta egyéni szerzőktől származó újkori lírai 
dal, énekes műzene. Egyéb megnevezése népies dal, népies 
műdal, keverednek benne a nép- és műzenei,  valamint a 
szóbeli és irodalmi elemek. A magyar nóta egyaránt ismert 
városon és falun a társadalom több osztálya körében.

Mai értelmezése szerint a magyar nóta a 19. század má-
sodik felének népdalt utánzó dal műfaja. A magyar nó-
ta csaknem két százados pályafutása a 19. század elején
kezdődött. Zenei ihletője elsősorban a verbunkos volt; 
ezen kívül előzményeit a hangszeres verbunkos zenében, a
18. századi diákmelódiáriumok dallamaiban és a magyar 
népdalban keressük. Az énekhangra írt szerzemények is 
őrzői a hangszeres fordulatoknak, például a Cserebogár 
sárga cserebogár; Ég a kunyhó ropog a nád stb. 

A kétszáz éves magyar nóta kultúránk kiemelkedő része, 
a magyar emberek érzését, a magyar táj szépségét fejezi ki. 
Jelentős szerepet töltött be a magyar nyelv elterjesztésében, 
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a magyar nyelvű színházi  élet kialakulásában. Sok magyar 
népszínmű nélkülözhetetlen eleme.

A magyar nóta él legtovább a hazánktól távol élő honfi -
társaink szívében. Az idelátogató turisták emlékezetében 
is sokáig megmarad a cigány zenészek által előadott ma-
gyar nóták élménye.

A fenti gondolatoktól vezéreltetve alakult meg Felsőzsol
cán 2008 tavaszán a Magyar Nótaszerzők és Énekesek Észak- 
magyarországi Csoportja.

Elnöke: Fehér Attila polgármester
Titkára: Siska András
Tagjai: Fazekas József
            dr. Vígh Bertalan
            Lukács Ferenc

A csoport feladatait, célkitűzéseit az alábbiak szerint ha-
tározták meg:

–  Észak Magyarországon, a Felvidéken, Erdélyben és 
Kárpátalján a magyar nóták ismertetése, megszerette-
tése, fi atal előadók, énekesek és  zenészek képzése, a 
magyarnóta kedvelők élményhez juttatása

–  dalszöveg gyűjtemény kiadása
–  Új dalok kiadása, megjelentetésük segítése
–  Magyar nóta énekesek versenyeztetése
–  Televíziók, rádiók zenei műsoraiban a magyar nóták 

megszólaltatása, magyarnóta műsorok gyártásának ösz-
tönzése
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–  Városi tv-k, rádiók  zenei műsoraiban a magyar nóták 
megszólaltatása, nótaműsorok gyártásának ösztönzése

–  Magyar nóta estek szervezése
–  Tehetséges énekesek felkutatása, menedzselése, szerepel-

tetése
–  Fiatal zenészek szerepléshez juttatása, támogatása
–  Kulturális intézményekkel kapcsolatteremtés, műsora-

ikban a magyar nóta ajánlása
–  Kapcsolatépítés az országban működő magyar nóta 

szervezetekkel
–  A csoport honlapján folyamatos információadás a fenti 

témákból
–  A csoport egyesületté fejlesztése Felsőzsolca székhely-

lyel.
Áttekintve az akkori célkitűzéseket ennyi időtávlatban is 

megállapítható, hogy azok jelentős része teljesült, kis há-
nyaduk megvalósítása okafogyottá vált, illetve egyéb okok 
miatt maradt el.

Nem mentegetőzésként említem, de több szempontból 
is jelentős megtorpanást, s talán visszaesést is okozott a 
COVID-járvány, illetve az ebből eredő korlátozások.

További nehézségek is adódtak az elmúlt években.. A ren-
dezvényeket támogató pályázati lehetőségek gyakorlatilag 
megszűntek.

Kapcsolataink révén nagyon sok szponzort tudtunk meg-
nyerni tevékenységeink megvalósításához, viszont két je-
lentős, hosszú éveken át támogatónkra már néhány éve 
nem számíthatunk. 
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Valójában fő támogatóként csak az önkormányzatra tá-
maszkodhatunk az éves költségvetésben előirányzott keret-
ből pályázva.

Az egyesület komoly szervezői háttérrel, kapacitással 
rendelkezett és ma is bír. A nagyszámú rendezvény sikeres 
lebonyolításának szerintem ez a kulcsa, és az egyre csök-
kenő külső források miatt továbbélésünkben még nagyobb 
szerepe lesz.

Az első lépések
Hamarosan, november 21-én megrendeztük az első nótaes-

tünket, mely alkalmat a Magyar Nóta Napjának nyilvánítot-
tuk. A szegedi, dél-magyarországi egyesület énekesei adtak 
nagyszerű műsort.

Gál Mihály bogácsi nótaszerető barátunk szívhez szóló 
levélben köszönte meg az itt szerzett élményt.

„A magyar nóta fővárosa volt Felsőzsolca november 21-
én, szárnyaltak a  magyar nóták és operett dalok. Hálás 
vagyok a Magyar Nótaszerzők  és Énekesek Észak- és 
Dél-magyarországi Szervezetének és a helyi szervezőknek. 
Szomorúan gondoltam viszont arra, hogy vajon 50-100 
év múlva lesz-e még magyar nóta, lesznek-e még olyan 
magyar emberek, akik őrzik, művelik és továbbadják ezt 
a gyémántnál és értékesebb kincsünket. Köszönöm ezt a 
szép estét a szülőfalum közelében,  ebben a városi ranghoz 
méltó épületben.”
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Terveink, célkitűzéseink megismertetése végett sajtó-
tájékoztatót hívtunk össze, s akkor határoztunk arról, 
hogy 2010. május 15-én országos konferenciát szerve-
zünk Felsőzsolcán. Ez volt az első ilyen típusú rendezvé-
nyünk melyen Dr. Tari Lujza egyetemi tanár a „Magyar 
nóta helyzete napjainkban és jövője” címmel tartott elő-
adást.

A 15 év rendezvényei, programjai

2008. november 5. Megalakulás

2009. november 21.
 Magyar Nóta Napja – Szegediek műsora

2010. május 15.  Sajtótájékoztató Felsőzsolcán – orszá-
gos konferencia

2011. február 4. Jótékonysági est
  május 6. Anyák napi műsor
   június 28. Csíkcsicsó – Nyikómalomfalva
  november 5.  Magyar nóta délután – Konferencia – 

Szövetség alakulása

2012. április 6. Harmonika est
   április 20.  Emődi Gyula szerzői estje
  május 14.  Magyar népdal, magyar nóta verseny 

gyermekeknek
  július 15. Dankó Pista nótaverseny Szegeden
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2013. február 4. Javaslat Hungarikumra
   április 6. Harmonika est
  április 19.  Magyar népdal, magyar nótaverseny 

gyerekeknek
   május 11. Tárogató est
   június 14. Nóta és operett délután Miskolcon
   július 20. Anna bál Miskolcon
   szeptember 8.
   Magyar nóta gálaműsor Encsen
   november 23.
   Konferencia – Nótaest

2014. április 25. Gyermek dalverseny
  május 17. Anyák napja
  október 5. Harmonika est
  október 19. A csoport nótaműsora Szegeden
  november 22.
   Konferencia és nótaest

2015. június 29. Dankó Klub Felsőzsolcán
  szeptember 13.
   Nóta és operett gálaműsor Encsen
  november 14.
   Konferencia és nótaest

2016. április 15. Gyermek dalverseny
  május 8. Anyák napja
  november 12.
    Nóta, operett gála-

műsor
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2017. május 14. Anyák napja
  szeptember 16.
    Nóta- és operett délután Hernádnéme-

tiben
  november 10.
   Nóta-operett gálaműsor

2018. február 3. Retro nosztalgia est
  április 13. Gyermek dalverseny és nótaóra
  május 11. Anyák napja
    Együttműködési megállapodás aláírá-

sa az Észak-Magyarország napilappal
  november 10.
   Nóta-operett gálaműsor

2019. március 1. Nosztalgia est
  március 29. Gyermek dalverseny és nótaóra
  május 4. Anyák napja
  november 9. Nóta-operett gálaműsor

2020. február 22. Nosztalgia est
  március 27.  Gyermek dalverseny és nótaóra – meg-

hirdettük, de elmaradt a járvány miatt
  október 10. Nóta-operett gálaműsor 

2021. január 29. Nótások karanténban 
  február 12, 26.
   Nótások karanténban
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  március 12, 26.
   Nótások karanténban
  április 8, 23. Nótások karanténban
  szeptember 18.
   Nóta-operett gálaműsor

2022. április 22. Gyermek dalverseny
  november 12.
   Nóta-operett gálaműsor

Rendezvények
Nótacsoportunk megalakulása óta éven-

te két-három nagy nóta-operett gálaműsort 
szervezett. Énekeseink felléptek az egye-
sület egyéb rendezvényein is: nőnapon, 
majálison, farsangi bálon, szüreti felvonu-
láson, városnapon és egyéb ünnepeken.

Két nagy rendezvényünk az anyák napi műsor és az őszi 
nóta- operett gála, melyen 300-400 nóta- kedvelő szóra-
kozott átlagosan. Szerepelt Felsőzsolcán meghívásunkra a 
Dankó klub is melyen több, mint 800 fő vett részt. Ren-
dezvényeinket mindig nagy érdeklődés kíséri ez a magyar 
népdal, a magyar nóta és az operett iránti igényt mutatja. 
Közönségünk a helyiek mellett Miskolcról és a környező 
kisebb településekről érkezik; többségük már visszatérő, 
törzsközönségnek is nevezhető.

Énekeseink városunkból, Alsózsolcáról, Szikszóról,  Mis-
kolcról, Debrecenből, Egerből, Kazincbarcikáról, Hajdúná-
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násról, Monokról érkeztek. Néhányuk rendszeresen szere-
pel a Dankó Rádióban, a Nóta- és a Duna Tv-ben is. Éne-
keseink hosszú évek óta  tagjai is az Együtt Felsőzsolcáért 
Egyesületnek. A  közelmúltban, illetve jelenleg is szerep-
lő dalosaink: Bózsár Kati, Csók Ili, Gáspár Anni, Simon 
Zsóka, Újvári Marika, Jóna László, Sarkadi László, Szabó 
Lajos és Tapa Ottó. Több alkalommal versekbe szedett 
gondolatokkal színesítette az előadást Szabó Lajosné Éva. 
Műsorainkon eleinte Hankó János, Burai Sándor és Lukács 
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Ferenc együttese, majd Miskolci Balogh Zoltán zenekara 
szolgáltatta a zenei kíséretet.

Rendezvényeinkre rendszeresen hívtunk vendégeket, szí-
nészeket, országos hírű operett- és nótaénekeseket. Csopor-
tunk tagjait is rendszeresen invitálják az ország különböző 
nótaegyesületei vendégszereplésekre. Tartjuk a kapcsolatot 
a határon túl élő és szereplő szervezetekkel, énekesekkel is. 

A hazai nagy rendezvényeket szinte ki-
vétel nélkül a 2008-ban átadott, több funk-
cióra is alkalmas Rendezvények Házában 
tartottuk. A konferenciáknak is ez adott 
otthont.
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- Kapcsolataink révén több helyszínen is szerveztünk mű-
sorokat vagy komplett produkciót (Miskolc ITC székház, 
Vörösmarty Művelődési Ház, Encs, Szeged), illetve egy-
két énekes fellépésével képviseltük csoportunkat (Debre-
cen, Szeged).

Más jellegű rendezvényeket is bevállal-
tunk. Örömmel tapasztaltuk, hogy közön-
ségünk nyitott más műfajok iránt is.

Két alkalommal is nagy sikerrel léptek 
fel városunkban a szegedi harmónikások.

Retró-nosztalgia-pop-rock
2018. február 3-án rendeztük meg nagy sikerrel az első 

nosztalgiaestet. Csoportunk énekesei mellett fellépett a 
Metrum zenekar Orosz Marcsival, továbbá Varga Andrea 
és Szabó Éva színésznők.

A következő évben farsangi zenés-táncos nosztalgiaestet 
rendeztünk kizárólag a mi énekeseink és Miskolci Balogh 
Zoltán közreműködésével.

2020-ban még merészebbet léptünk, ekkor a helyi Gene-
rátor pop-rock zenekarral és néhány énekesünkkel ugyan-
csak egy zenés-táncos nosztalgiaestet szerveztünk.

„A GENERÁTOR zenekar az elmúlt években több al-
kalommal is fellépett az Együtt Felsőzsolcáért Egyesület 
által szervezett rendezvényeken. Az egyik legizgalma-
sabb produkciónk az volt, amikor az este folyamán több 



76

ízben is nóta énekesek közreműködésével adtuk elő a jól 
ismert pop-rock slágereket. 

Ez számunkra is egy különleges és feledhetetlen élmény 
volt, nagyon élveztük a próbákat és a közös zenélést. Nem 
mellékesen ezután a fellépés után alakult ki a zenekar jelen-
legi felállása, ekkor csatlakozott a „fi úkhoz” Kosztik Dia 
énekesnő.

További sok sikert és ugyanilyen kiváló programo-
kat kívánunk az idén 20 éves Együtt Felsőzsolcáért 
Egyesület számára!” – emlékezett vissza Hopka Péter és 
Barna Péter.

2013. május 11-én az önkormányzattal és más civil 
szervezetekkel közösen a Rákóczi Tárogató Egyesület öt 
zenésze szórakoztatta városunk és környező települések 
idelátogató közönségét.

Egyesületünk egykori tagja a Miskolci Operabarátok 
Egyesületének megalapítója Emődi Gyula nótaszerzőként 
mutatkozott be Felsőzsolcán. 2012 májusában énekeseink 
közreműködésével szerzői esten mutatta be dalait.

Az egyesület komoly erőfeszítéseket tett, hogy a fi atalok 
vigyék tovább a dalok,  az ének szeretetét. A magyar nóták 
hagyományainak megőrzése, fennmaradásuk elősegítése 
kezdettől fogva szív ügye volt az Együtt Felsőzsolcáért 
Egyesületnek. Tudatában voltunk annak hogy ez csak ak-
kor fog sikerülni,  ha a népdalokat és a magyar nótákat 
a gyermekekkel diákokkal megismertető, megszerettető 
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iskolákat, énektanárokat segítjük, támogatjuk munkájuk-
ban. Ennek érdekében az egyesület programot indított, 
meghirdette a kistérség általános iskolái  számára a dalos 
vetélkedőket. Ezeken többek között Miskolc, Alsózsolca, 
Arnót, Onga Kisgyőr, Nyékládháza, Tiszaújváros átlag-
ban 30-35 diákja vett részt és adta elő kedvenc nótáját, 
illetve népdalát szabadon, zenei kíséret nélkül. A fi atalok 
ezeken az alkalmakon kitűnő szakmai segítséget kaptak 
az egyesületben tagsággal bíró szakavatott magyar nóta 
énekesektől. Nevezetesen Gáspár Anni és Sarkadi László 
segítő közreműködéséről, zsűrizéséről van szó, akik e 
versenyekkel általában egy napon ún. nótaórát tartottak a 
Szent István Katolikus Általános Iskola egy-egy tanuló-
csoportjának.
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„Énekesek karanténban”
A járvány egy éve minden közösséget kedvezőtlenül érin-

tett, így volt ez a Együtt Felsőzsolcáért Egyesülettel is, ab-
ban az időszakban csak néhány rendezvényünket tudtuk 
megtartani.

A járványhelyzet korlátozásaira számítva korábbi idő-
pontban – október 10-én – a sportpálya kézilabda színpa-
dán nagyszabású magyar nóta és operett délutánt tartottunk 
a jelenlévők nagy örömére. 

2021 január végén kezdeményeztünk az internet adta le-
hetőség kihasználásával egy nótatörténeti sorozatot. Kéthe-
tente az éter hullámain találkozunk. Beszélgetés, előadás, 
ének hangzik el, „Nótások karanténban” címmel. 

Feldolgozott témák:
–  A népies műzene a 16-18. században. Tiszta forrásból a 

népdal és a nóta kapcsolata. 
–  A verbunk Bihari Jánostól, Rózsavölgyi Márkkal bezá-

rólag.
–  A nóta és az irodalom kapcsolata.
–  Az első nótaszerzők Egressy Béni, Simonffy Kálmán, 

Szentirmay Elemér stb.
–  A magyar nóta virágkora: Dankó Pista, Radics Béla, 

Szabadi Frank Ignác, Kralovánszky Mór és a többiek.
–  A népszínművekről Szigligeti Ede, Szigeti József, Csep-

reghy Ferenc dalainak illusztrálásával.
–  Szűkebb környezetünk nótaszerzőiről, Reményi Hoff-

man Ede, Dóczy József stb.
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A témák közös feldolgozásában a csoport tagjai előadó-
ként, hallgatóként vettek részt: Gáspár Anni. Bózsár Kati, 
Simon Zsóka, Újvári Marika, Sarkadi László, Szabó Lajos.

A program szervezője és irányítója: Fehér Attila, Németh 
Csaba és Siska András.

A csoport tagjain kívül online csatlakoztak erdélyi, kár-
pátaljai, vajdasági és hazai dalos barátaink és több, a téma 
iránt érdeklődő nótaszerető, akik pozitívan értékelték a té-
mák ily módon történő feldolgozását. 

Micsoda online bulik voltak...

Németh Csaba visszaemlékezése

A 2021-es év eleje maga volt az őrület! Kijárási tila-
lom, maszkviselés, 3-4. hullám, oltásra várás. Én mond-
juk élveztem az otthoni munkát, két televíziót és egy
rádiót csináltam home offi ceban. De mint másoknak is, 
nekem is hiányzott a közösségi, társasági élet. Az idő-
sebb korosztály még inkább így volt ezzel, bár már egész 
jól bele jöttek a skype és az okostelefonok használatá-
ba, egy idő után már nem csak a  családdal, hanem a
baráti közösségekkel is szerették volna így tartani a kap-
csolatot. 

Amikor Fehér Attila felhívott, hogy csináljunk online 
nótás rendezvényt és segítségemet kérte ennek a technikai  
megvalósításához, magam sem gondoltam micsoda buli 
kerekedik majd ebből. Pedig az lett! 
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A legnagyobb fejtörést az okozta, milyen platformot 
használjunk, amit mindenki ismer vagy könnyen meg
tud tanulni. A teams, a zoom és más fejlesztett ingyenes 
videokommunikációs szolgáltatások technikailag megfe-
lelőnek tűntek a feladathoz. De telepítést, regisztrációt, 
stb. igényelt a felhasználói oldalon, amiben a nótás kö-
zösség –  már csak koránál fogva is – erős hendikeppel 
indult. 

Gyors közvélemény kutatás után kiderült a legtöbben 
Androidos mobillal rendelkeznek és/vagy van gmail fi ók-
juk. Így kézenfekvő volt a Google Meet használata. Amit 
szinte mindenki tudott használni. Az első alkalmakon nem 
csak a technikai vezénylésben, hanem mint műsorvezető 
is közreműködtem. Érdekes és nagy felkészültséget muta-
tó előadásokat hallhattunk az elfeledett nótákról, az első 
nótaszerzőkről, Dankó Pistáról, és a magyar nóta virágko-
ráról. Az előadásokat mindig felkért nótások színesítették, 
Volt akinél bluetooth hangfalról szólt a zenei kíséret, de 
volt aki hegedűvel vagy épp zongorával kísérte magát. Az 
1-1,5 órás online nóta „estek” végén mindig volt közös 
örömnótázás.

Az utolsó két alkalom különösen emlékezetes számomra, 
amikor erdélyi, felvidéki, kárpátaljai nótások is bekapcsolód-
tak a Nótások karanténban programba. Jó volt egy képernyőn 
látni a határon túli magyar nóta előadókat. Bíró Éváék komp-
lett zenekarral ültek le a laptop elé és a „hivatalos” műsor 
után még majdnem éjfélig mulatott online a „kemény mag”.

Rengeteget nevettünk, énekeltünk az éjszaka az online 
térben. 
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Aztán lassan elmúlt a vészkorszak, elmúlt a COVID, 
megszűntek a megszorítások, elmaradtak az online esemé-
nyek. Az élet lassan visszatért a régi kerékvágásba.

2022 szeptemberében újra személyesen találkozhattunk 
Felsőzsolcán. Emlékezetes és örömteli találkozás volt.

Konferenciák
Az előzőekben már említettük az alakulás táján megtar-

tott első konferenciánkat, melynek előadói Dr. Tari Lujza 
és Nógrádi Tóth István voltak. Témájuk ma is időszerű, a 
magyar nóta helyzete és jövője volt.

A következő konferencia témája a Magyar Nótások Or-
szágos Szövetségének megalakulás volt 2011. november 
5-én. Elnökének Siska Andrást, csoportunk titkárát válasz-
tották meg a résztvevő nótaegyesületek.    

A következő évben Dr. Szalay István  egyetemi tanár nyu-
galmazott  államtitkár „A magyar nótaénekesek és szerzők 
feladatai a nóták terjesztésében” címmel tartott előadást 
majd a Magyar Nótások Országos Szövetsége tevékenysé-
géről Siska András elnök tartott tájékoztatót.

2013 őszi gálaestjének díszvendégei Eperjesi Erika, 
Tarnai Kiss László és Jenei Gábor voltak, az előadást
Erdélyi Claudia a Dankó Rádió szerkesztő-műsorvezetője 
konferálta.

Az előtte megtartott konferencia témája az akkor egy éve 
működő Dankó Rádió volt az alapító, vezető szerkesztő 
moderálásával. Téma volt továbbá a magyar nóta „Hungari-
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kum”-má minősítése is, mely pár héttel korábban elutasítás-
ra került. A konferencia állásfoglalása alapján nótacsopor-
tunk – a szövetség tagjaként – javaslatot terjesztett elő az 
illetékes miniszternek a minősítés újratárgyalására és annak 
pozitív elbírálására. Ezt követően a magyarnótát „Hungari-
kummá” minősítést meg is kapta.

2014-ben a Sajókazincon 1814-ben született Egressy 
Béni emlékére szerveztünk emlékülést. Sziklavári Károly 
kutató és Flach Antal csembalóművész elragadó előadása 
hangzott el a szerző tiszteletére, ezt követően a résztvevők 
megtekintették az általuk készített kiállítást.
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Kapcsolataink
Az előzőekben már említettük kapcsolataink egy részét a 

rendezvények témakörben.
Külön említést érdemel a Dankó Rádióval történő együtt-

működés. Ebben kulcsszerepe volt Erdélyi Claudia szer-
kesztő-műsorvezetőnek, Nagy Ibolya énekesnek, szerkesz-
tő-műsorvezetőnek és az alapító szerkesztő-műsorvezető 
Tarnai Kiss Lászlónak. Több alkalommal szerepeltek gála-
estjeinken, konferenciánkon, magas színvonalú produkció-
jukkal szórakoztatták mindenkori közönségünket.

 ,,A szó, a dal, a köbe-képbe varázsolt lélek mind kapasz-
kodó, hogy a hétköznapok szürkeségét lélektágító ünne-
pekké változtassuk.” (Márai Sándor)

Tisztelt nótás-dalos Barátaim!
A Kárpát-medencét, főként Magyarországot és a felvi-

déket járva a felsőzsolcai rendezvényeitek amelyeknek 
műsorvezető-háziasszonya lehettem nagyszabású, emlé-
kezetes, lélekemelő műsorokként élnek  a szívemben. A 
felvidéki Bodrogközben Kiskövesden szeretetben nevel-
kedve a tiszta szavak erejét, hitet és leginkább a szeretetre 
való képességet kaptam, mindazt  ami minket a gyökerekig 
meghatároz. Ezt a szeretetet érezhettem a meghívásban ami 
hozzátok szólt mintha hazamennék.

Hálás szívvel készültem mindkét jeles eseményre, a 
2014 novemberében megrendezett Nóta-operett Gálára 
majd a következő évben 2015 júniusában a Dankó Rádió 
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klubkoncertjére mint a rádió egyik alapítója és szerkesz-
tő-műsorvezetője. A magyar nóta fellegváraként is emle-
getett Felsőzsolcán – ami ott létem ideje alatt számomra  
bizonyságot nyert – teltházas nézőközönség előtt lenyű-
göző összhangban és szeretetben valósultak meg az előa-
dások. A hely szelleme az emberek lelkivilága nótás-víg-
kedélye is kötelez ahol ilyen nagyszerű Rendezvények 
Ház van ott egy igényes közönség és közösség is találha-
tó amely különleges értékes tartalmakat vonz a színpadra 
őrizve dalos magyar szellemi örökségünket, gyökereinket. 
Úgy hiszem, hogy a  Magyar Nótaszerzők és Énekesek 
Észak-magyarországi Csoportjának egyik sikere éppen 
ebben a lelkes és hittel teli tenniakaró közösségben van 
akik szinte valódi családot alkotnak ezáltal az elmúlt 15 év 
sok-sok élménye, műsora, rendezvénye, szolgálata valójá-
ban sokkalta többet hordoz mint amennyi egy ilyen jubile-
umba beleférhet. Az itt élőkben és jelesül a tagokban akik 
között kiváló előadóművészeket, énekeseket is köszönt-
hetünk, a magyar dallamok a nóta, operett, népdal irán-
ti igényükkel egy egészséges érzelmi világot jelentenek. 
Kodály Zoltán szívből jövő tiszta gondolata is ezt erősí-
ti: Mondd meg nekem mit dalolsz megmondom ki vagy. 
Kedves ünneplő közösség kívánom, hogy az értékes ma-
gyar szerzeményeket sokáig éltessék s ezek szárnyán a jö-
vőben is tudjanak a mindennapi nehézségeken felülemel-
kedni, a legszebb magyar dallamokkal ünnepet varázsolni, 
édes anyanyelvünket, családunkat annak gyarapodását és 
megtartóerejű hagyományainkat szolgálni mert egy nóta 
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hallatán mindannyian akik e csillagok alatt növekedtünk, 
szeretetteljesen egyetértünk  és egyet érzünk. Ez pedig a 
közös erőnk a Ti szívbéli erőtök.

Erdélyi Claudia
szerkesztő-műsorvezető

Akinek nótája nincsen, annak szíve sincs… Nagy igaz-
ság! De nem is ez a lényeg, hanem az, hogy ezt megérzed, 
vagy sem… és hogy van-e módja az embernek megérezni, 
vagy nincs…

Komolyzenei „klasszikusokon” nevelkedtem, és amikor 
váratlanul, kikerülhetetlenül utolért a nóta, a szép magyar 
nóta, rögtön beférkőzött a szívem legmélyébe, majd fész-
ket is rakott ott. Mintha az Őseimmel kezdtem volna be-
szélgetni…

Felsőzsolcán is ezt éltem át! Egy nagy család nótázott 
együtt, de persze olyan család, ami kötelességének érezte 
már évek óta rendszeresen ápolni is ezt az örökséget. 

Miközben énekeltem, aztán meg hallgattam a kollégá-
kat, ismét megérintett az a különös valami, amit csak egy 
ilyen közösség adhat az embernek, és ami egy pillanat 
alatt aktivizálja a bennünk szunnyadó „programjainkat”. 
Köszönet mindenkinek, aki ezt a missziót felvállalja és 
„nyomogatja gombjainkat”. Köszönet a Magyar Nótaszer-
zők és Énekesek Észak-magyarországi Csoportjának, akik 
15 éves jubileumukat ünneplik. Élmény volt együtt lenni a 
nótás barátokkal, de mindenekelőtt a közönséggel! Hála a 
szervezőknek, a vezetőknek, a csoport „lelkeinek”! 
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Nagy Ibolya énekesnő-színésznő
Tudomásunk szerint a Dankó klubok 

eddigi legnagyobb közönségszámú ren-
dezvénye 2015. júniusában városunkban 
volt, melyen több mint 800 résztvevő él-
vezhette a magas színvonalú műsort.

A rendezvény gyártásvezetője a miskolci illetőségű
Obulányi Zsóka volt .

Obulányi Zsóka, gyártásvezető
A Dankó Rádió ingyenes koncert sorozata 2014 áprili-

sában indult. Először csak Budapesten tartottuk havonta a 
zenés esteket, de egyre több felkérést kaptunk az ország 
számos településéről. Így volt ez Felsőzsolcával is, ugyan-
is a Magyar Nótaszerzők és Énekesek Észak-magyarorszá-
gi Csoportja szíves invitálásának nem tudtunk ellenállni. 
Személyesen nekem is nagy örömömre szolgált, hogy szü-
lőföldemen, Borsod-Abaúj-Zemplén megyében szervez-
hetek programot. Fellépő művészeink – Bangó Margit, Te-
remi Trixi, Bozsó József, és az őket kísérő Lakatos Miklós 
és zenekara, valamint a Felsőzsolcai Férfi  Kar – szintén 
nagy várakozással készültek a programra. Azt viszont sen-
ki sem gondolta, hogy a sportcsarnokot megtöltik a nóta 
és operett kedvelők. Előzetesen 350-400 főre számítot-
tunk, és amikor megérkeztünk jelezték az ottani segítőink, 
hogy kicsivel több belépőre lesz szükség kb. 260 plusz fő-
vel számoltak. Megható volt hogy nemcsak a lelátót, de a 
küzdőteret is megtöltötték a nézők akik a környező váro-
sokból, településekről és még a határon túlról is érkeztek.
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A színvonalas előadást szűnni nem akaró tapssal köszön-
ték meg a jelen lévők. Jó volt érezni a szívből jövő ven-
dégszeretetet amivel körül vették stábunkat. A Felsőzsol-
cai Dankó Klub sikere is megerősítette a vezetőséget, hogy 
nagyon nagy szükség van arra, hogy kimozduljon a prog-
ram Budapestről. Azóta rendszeresen járjuk az országot, és 
eljutottunk külhonba is.

További sok sikert kívánok a Magyar Nótaszerzők és Éne-
kesek Észak-magyarországi Csoportjának.  Jó nótázást!

Összegzés és előretekintés
Az előzőekben leírtak alapján talán szerénytelenség 

nélkül mondhatjuk, hogy 15 éves tevékenységünk tar-
talmasnak nevezhető, rendezvényei – és ez több helyről 
visszaigazolást is nyert – minden tekintetben magas szín-
vonalúak. Egy önkéntesekből álló, díjazás nélkül tevé-
kenykedő civil csoporttól több nemigen várható. A ren-
dezvényi felsorolásokból, értékelésekből talán nem tűnik 
ki, hogy a sikerek lényege miben keresendő.

Áttekintve az országban prosperáló hasonló tevékeny-
séget folytató egyesületeket egyértelműen kitűnik, hogy a 
küldetésszeretet kiváló szervezői munkával összekapcsol-
va eredményezi a sikereket. 

Észak-Magyarországon pedig épp ezek hiánya miatt nem 
alakult ki és működött tartósan nótás szerveződés rajtunk 
kívül, pedig a szomszédos nagyváros adottságai sokkal 
kedvezőbbek a miénknél.
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Az egyesület komoly szervezői háttérrel és kapacitással ren-
delkezett, és ma is így van.. Egy 10-15 szereplőt és több száz 
szórakozni vágyó nézőt, tehát nagyszámú közönséget színvo-
nalasan „kiszolgálni” komoly feladat és mindenre kiterjedő fi -
gyelmet, összehangolt rendezést igényel. A jó szervezést titka 
az arányos munkamegosztás, a rendezői gárda együttműkö-
dése a civil szervezetekkel, a közművelődésben dolgozókkal. 
Mindehhez társul a támogatói kör, a propaganda, marketing 
tevékenység. A nagyszámú rendezvény sikeres lebonyolításá-
nak szerintem ez a kulcsa, és az egyre csökkenő külső forrá-
sok miatt tovább élésünkben még nagyobb szerepe lesz.

No és akkor hogyan tovább? Gyakran hivatkoznak arra, 
hogy gyorsan változik a világ és nehéz hozzá alkalmazkod-
ni, pedig ez  a feltétele a fennmaradásnak, továbblépésnek.

A visszatekintésünk elején idéztem nótaszerető bogácsi 
barátunk 15 évvel ezelőtti sóhajtását: „Vajon lesz-e még 
50-100 év múlva is magyar nóta?”

Erre bizony csak akkor van esély, ha megtartjuk, illetve 
fokozzuk a rendezvények, programok színvonalát. A min-
denkori szervezői gárda nyit a fi atalok felé és folyamatosan 
átadja tapasztalatait nemcsak  az igényes, színvonalas műso-
rok megvalósításában, hanem az ezekhez kapcsolódó infor-
mációáramlás fejlesztésével (közönség, szakmai partnerek), 
és a támogatói, szponzori háttér megújításával,  bővítésével.

A csoport vezetői, koordinálói ezúton is köszönetünket 
fejezzük ki az Együtt Felsőzsolcáért Egyesület vezetőinek, 
tagjainak a részünkre nyújtott sokirányú segítségért.
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Függelék: Videótár, QR-kódok
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